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Na łamach „Wiadomości Sierakowickich”, jak 
co roku, publikujemy dane statystyczne dotyczące 
liczby mieszkańców naszej gminy. W tabeli szczegó-
łowo podajemy, jak w ciągu ostatnich lat zmieniały się 
te liczby, ile dzieci urodziło się (z podziałem na płeć),
a ilu mieszkańców zmarło. 

Gmina Sierakowice od wielu lat charaktery-
zuje się dodatnim przyrostem naturalnym, czyli róż-
nicą pomiędzy liczbą urodzeń żywych a liczbą zgo-
nów. Nie inaczej było w 2020 r., chociaż wskaźnik 
przyrostu naturalnego znacznie spadł w stosunku do lat 
wcześniejszych i wyniósł 10,79 promila (w 2019 r. – 
12,70 promila, w 2018 r. – 15,00 promili). Na 
tegoroczną statystykę miała wpływ nie tylko mniejsza 
liczba urodzeń, ale także wysoka liczba zgonów (naj-
wyższa w ciągu ostatnich 30 lat).

W 2020 r. urodziło się znacznie mniej dzieci 
niż w latach poprzednich, bo zaledwie 360 (193 chłop-
ców i 167 dziewczynek). Dla porównania: w roku 
2019 urodziło się 385 dzieci, w 2018 r. – 413, a w 2017 
r. – 404. Liczba zgonów w ubiegłym roku wyniosła 
144, czyli o 10 więcej niż w 2019 r. 

Najpopularniejsze imiona nadawane nowo 
narodzonym chłopcom w minionym roku to: Antoni 
(12), Ignacy (10), Jan (9) i Nikodem (7). Natomiast 
dziewczynkom najczęściej nadawano imiona: Oliwia 
(10), Helena (8), Julia (6), Milena (6) i Laura (6). 

W 2020 r. liczba mieszkańców naszej gminy 
przekroczyła 20 tysięcy osób zameldowanych na po-
byt stały, co wraz z zameldowanymi na pobyt czasowy 
(243 osoby) daje 20 259 mieszkańców. W samych 
Sierakowicach mieszka 7 221 osób zameldowanych na 
pobyt stały. 

Spadek wskaźnika przyrostu naturalnego i duża liczba zgonów w 2020 r.

3

W grudniu 2020 r. zakończyły się prace przy 
budowie ścieżki pieszo-rowerowej na odcinku Kawle 
– Gowidlino. Odcinek z Puzdrowa do Kawli długości 
2,1 km powstał kilka miesięcy wcześniej (latem 2020 
r.) i został dofinansowany z Regionalnego Programu 
Operacyjnego w ramach projektu „Budowa węzła in-
tegracyjnego Sierakowice wraz z trasami dojazdowy-
mi”. Koszt tej części inwestycji wyniósł 2,7 mln zł,
a wykonawcą prac budowlanych była firma SZEL-
BRUK z Sierakowic.

Drugi etap inwestycji polegał na budowie pół-
kilometrowego odcinka ścieżki rowerowej w miejsco-
wości Kawle oraz odcinka o dł. 1,1 km z Kawli do 
Gowidlina. Na realizację krótszego odcinka ścieżki 
pieszo-rowerowej Gmina Sierakowice pozyskała dofi-
nansowanie z Programu Rozwoju Obszarów Wiej-
skich. Koszt prac wyniósł 453 tys. zł, a wykonawcą 

była firma KRUSZYWO z Lini. Budowa odcinka
z Kawli do Gowidlina kosztowała 1,2 mln zł i była
w całości sfinansowana ze środków budżetu Gminy. 
Prace budowlane wykonała firma SZELBRUK z Sie-
rakowic. 

Na trasie ciągów pieszo-rowerowych powstały 
także miejsca wypoczynku z elementami małej archi-
tektury: stołami zintegrowanymi z ławkami, stojakami 
na rowery, koszami na śmieci, a także tablicą infor-
macyjną z mapą gminy i powiatu oraz naniesionym 
szlakiem rowerowym.

Inwestycja ta nie tylko przyczyniła się do roz-
budowy infrastruktury rowerowej na terenie gminy, ale 
przede wszystkim znacznie poprawiła bezpieczeństwo 
pieszych i rowerzystów na tych odcinkach. 

Tekst i foto: AK

Ścieżka pieszo-rowerowa na trasie Puzdrowo – Kawle – Gowidlino

Rok
Liczba mieszkańców gminy 

(zameldowanych na pobyt stały)
Urodzenia

w tym:
Zgony

chłopcy dziewczynki

2005 16717 271 135 136 96

2006 16883 277 150 127 107

2007 17154 306 163 143 91

2008 17333 307 166 141 111

2009 17586 316 164 152 97

2010 17835 364 188 176 108

2011 18004 313 159 154 92

2012 18266 341 193 148 115

2013 18419 315 157 158 105

2014 18648 343 178 165 88

2015 18879 344 195 149 111

2016 19080 358 174 184 127

2017 19292 404 198 206 138

2018 19530 413 221 192 120

2019 19770 385 217 168 134

2020 20016 360 193 167 144

Oprac. AK

Wykaz ludności gminy Sierakowice został sporządzony na podstawie rejestru mieszkańców. 
Informacja uzyskana z Referatu Ewidencji Ludności.

Delegacjom, Rodzinie i wszystkim,
którzy w tych bolesnych chwilach

okazali nam wiele serca
i duchowego wsparcia

oraz wzięli udział w modlitwach
i uroczystościach pogrzebowych

serdeczne podziękowania
składa Rodzina

śp. Anastazego Warmowskiego
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Pod koniec 2020 roku zakończyła się realizacja 
długo wyczekiwanej inwestycji sportowej, czyli bu-
dowa stadionu lekkoatletycznego w Sierakowicach. 
Wykonawcą prac była firma GRETA SPORT z Dą-
browy Górniczej.   

W ramach prac przebudowany został stadion 
przy ulicy Sportowej. Dzięki temu powstała bieżnia 
długości 400 m z czterema torami okrężnymi i sześcio-
ma torami na prostej sprinterskiej, rzutnia do pchnięcia 
kulą, rzutnia do rzutów dyskiem i młotem, skocznia do 
skoku wzwyż, rzutnia do rzutów oszczepem, dwu-
ścieżkowa skocznia do skoku w dal i trójskoku z roz-
biegiem jednokierunkowym oraz skocznia do skoku
o tyczce. Wewnątrz bieżni znajduje się boisko pił-
karskie z nawierzchnią z trawy naturalnej, która to 
nawierzchnia została poddana zabiegom wyrównaw-
czym.  

Przy stadionie powstały także nowe trybuny 
dla kibiców – dwie pięciorzędowe, prefabrykowane 
trybuny dla kibiców gospodarzy (łącznie 210 miejsc 
siedzących) i jedna dwurzędowa, prefabrykowana 
trybuna dla kibiców gości na ok. 50 miejsc siedzących. 
Dla osób niepełnosprawnych i ich opiekunów przygo-
towano także specjalne miejsca i siedziska. Obiekt 
został oświetlony i objęty monitoringiem. 

Stadion lekkoatletyczny uzyskał świadectwo 
Polskiego Związku Lekkiej Atletyki stwierdzające, że 
usytuowanie i parametry zainstalowanych tu urządzeń 
są zgodne z wymaganiami World Athletics i PZLA. 
Zgodnie z ustalonymi przez Związek zasadami stadion 
został zaliczony do stadionów kategorii VB.

Na stadionie w Sierakowicach mogą być roz-
grywane wszystkie konkurencje biegowe bez biegu
z przeszkodami, chód sportowy, skok wzwyż, skok

o tyczce, skok w dal, trójskok, pchnięcie kulą, rzut dys-
kiem, rzut oszczepem oraz rzut młotem. Wyniki uzys-
kiwane w tych konkurencjach będą mogły być pod-
stawą do przyznania zawodnikom określonej klasy 
sportowej (z mistrzowską międzynarodową włącznie) 
jedynie po spełnieniu ogólnych wymagań dotyczących 
rangi zawodników (m.in. zapewnienie odpowiedniej 
obsady sędziowskiej, właściwych systemów pomiaru 
czasu i długości oraz stosownego sprzętu zawodni-
czego), zawartych w regulaminach PZLA oraz po ak-
ceptacji tej rangi przez Dział Techniczny PZLA. 

Koszt prac budowlanych to 4,084 mln zł. Na 
realizację tego zadania Gmina Sierakowice pozyskała 
dofinansowanie w wysokości 1,5 mln zł z Funduszu 
Rozwoju Kultury Fizycznej. Na inwestycję przezna-
czono także 207 tys. zł z Rządowego Funduszu Inwes-
tycji Lokalnych. 

Tekst i foto: AK

Stadion lekkoatletyczny w Sierakowicach z certyfikatem PZLA

W 2018 roku Gmina Sierakowice rozpoczęła 
realizację projektu „Pomorskie szlaki kajakowe – szlak 
górnej Słupi”. W ramach inwestycji powstała przystań 
kajakowo-żeglarska nad Jeziorem Gowidlińskim, slip 
żeglarski, pomosty, kąpielisko oraz pole biwakowe
z wiatami, ławkami, stołami i miejscem na ognisko. 

W 2020 roku zrealizowano kolejny etap inwes-
tycji polegający na budowie budynku przystani żeg-
larskiej oraz drogi dojazdowej do plaży. W ramach 
prac wybudowano dwukondygnacyjny budynek 
przystani z hangarem do przechowywania żaglówek
i częścią szkoleniowo-socjalną (w tym także z ogólno-
dostępnymi sanitariatami). Dodatkowo wybudowano 
ciąg pieszo-jezdny i miejsca postojowe dla samocho-
dów osobowych, a teren został częściowo przygotowa-

ny pod wysiew trawy. Wykonawcą prac budowlanych 
była firma Usługi Ogólno-Budowlane Andrzej Dzie-
nisz z Borzestowskiej Huty. Koszt tej części inwestycji 
to 987 tys. zł. Natomiast zadanie inwestycyjne polega-
jące na budowie drogi dojazdowej do plaży wykonała 
firma DROMOS z Kartuz za kwotę 412 tys. zł.
W ramach prac powstała utwardzona droga dojazdowa 
do przystani o długości ok. 165 m. 

Teren przystani w Gowidlinie został objęty 
monitoringiem, co powinno skutecznie odstraszyć po-
tencjalnych wandali. Dobra jakość kamer pozwala nie 
tylko na nagrywanie w wysokiej rozdzielczości, ale 
także na wykrywanie twarzy i wykonywanie zdjęć, 
które są trwale zapisywane na dysku. 

Projekt „Budowa infrastruktury żeglarskiej, 
kajakowej i rekreacyjnej w miejscowości Gowidlino” 
został dofinansowany ze środków Regionalnego Pro-
gramu Operacyjnego Województwa Pomorskiego. 

W bieżącym roku Gmina Sierakowice zmierza 
zakupić pięć żaglówek, które będą służyć do celów 
szkoleniowych uczniom Szkoły Podstawowej w Go-
widlinie i Szkoły Podstawowej nr 1 w Sierakowicach. 
Na zakup łodzi żaglowych sierakowicki samorząd 
pozyska dofinansowanie w wys. 85% z Regionalnego 
Programu Operacyjnego dla Województwa Pomor-
skiego w ramach projektu „100 żaglówek na 100-lecie 
zaślubin Polski z morzem”. Wkład własny gminy w to 
przedsięwzięcie wyniesie ok. 20 tys. zł.

Tekst i foto: AK

Stanica żeglarska w Gowidlinie 
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ciąg pieszo-jezdny i miejsca postojowe dla samocho-
dów osobowych, a teren został częściowo przygotowa-

ny pod wysiew trawy. Wykonawcą prac budowlanych 
była firma Usługi Ogólno-Budowlane Andrzej Dzie-
nisz z Borzestowskiej Huty. Koszt tej części inwestycji 
to 987 tys. zł. Natomiast zadanie inwestycyjne polega-
jące na budowie drogi dojazdowej do plaży wykonała 
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tencjalnych wandali. Dobra jakość kamer pozwala nie 
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także na wykrywanie twarzy i wykonywanie zdjęć, 
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Projekt „Budowa infrastruktury żeglarskiej, 
kajakowej i rekreacyjnej w miejscowości Gowidlino” 
został dofinansowany ze środków Regionalnego Pro-
gramu Operacyjnego Województwa Pomorskiego. 

W bieżącym roku Gmina Sierakowice zmierza 
zakupić pięć żaglówek, które będą służyć do celów 
szkoleniowych uczniom Szkoły Podstawowej w Go-
widlinie i Szkoły Podstawowej nr 1 w Sierakowicach. 
Na zakup łodzi żaglowych sierakowicki samorząd 
pozyska dofinansowanie w wys. 85% z Regionalnego 
Programu Operacyjnego dla Województwa Pomor-
skiego w ramach projektu „100 żaglówek na 100-lecie 
zaślubin Polski z morzem”. Wkład własny gminy w to 
przedsięwzięcie wyniesie ok. 20 tys. zł.

Tekst i foto: AK

Stanica żeglarska w Gowidlinie 
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Pod koniec 2020 r. przy Szkole Podstawowej 
nr 2 w Sierakowicach zakończyły się prace moder-
nizacyjne infrastruktury sportowej. W wyniku prze-
prowadzonych prac powstała sześciotorowa bieżnia 
sprinterska do biegów na 100 metrów, skocznia do 
skoków w dal i rzutnia do pchnięcia kulą oraz boisko 
do siatkówki z nawierzchni poliuretanowej. Koszt in-
westycji to 500 tys. zł. Prace budowlane wykonała fir-

ma Greta Sport z Dąbrowy Górniczej. Inwestycję
w całości sfinansowano z Rządowego Funduszu In-
westycji Lokalnych. 

Tekst i foto: AK

Zmodernizowana infrastruktura sportowa przy SP nr 2 w Sierakowicach

Jeszcze w grudniu ubiegłego roku rozstrzyg-
nięto konkurs ofert na wsparcie realizacji tegorocz-
nych zadań publicznych gminy Sierakowice w obsza-
rach: „wspieranie i upowszechnianie kultury fizycz-
nej” oraz „nauka, edukacja, oświata i wychowanie”. 
Łącznie na ten cel gmina przeznaczyła 690 tys. zł. 
Środki przyznano klubom sportowym, stowarzysze-
niom i fundacjom. 

524 tys. zł przeznaczono na działania i projekty 
związane z wspieraniem i upowszechnianiem kultury 
fizycznej, czyli popularyzację zdrowego stylu życia 
wśród mieszkańców. Oto wysokość dotacji przyzna-
nych poszczególnym klubom i stowarzyszeniom: 

ź U czniowski Klub Sportowy LIS – „Nie siedź
w domu, spełniaj pingpongowe marzenia poprzez tre-
ningi, zwody w szkółce tenisa stołowego oraz roz-
grywki w II lidze” – 35 tys. zł

ź G minny Klub Sportowy SIERAKOWICE – 
utrzymanie sportowej sekcji piłki nożnej poprzez 
prowadzenie drużyn piłkarskich GKS Sierakowice – 
130 tys. zł

ź K obiecy Klub Piłki Nożnej OLIMPICO Mal-
bork – „Łączy nas piłka – Pantery Sierakowice” –
18 tys. zł

ź S towarzyszenie Wrotkarskie „Gdańskie Lwy” – 
warsztaty wrotkarskie – 2 tys. zł

ź W e-Met Futsal Club – „Futsal dla aktywnych” – 
18 tys. zł

ź P olski Związek Niewidomych Okręg Pomorski 
– Koło Powiatowe w Kartuzach – „Rekreacja na 
sportowo – powitanie lata 2021” – 2 tys. zł

ź U czniowski Klub Sportowy WIKING – „Upow-
szechnianie żeglarstwa regatowego w Gminie Siera-
kowice” – 15 tys. zł

ź K lub Sportowy Kamienica – „Zapasy – sposób 
na kształtowanie u dzieci charakteru, dyscypliny, 
ogólnego rozwoju fizycznego oraz wychowanie we 
wzajemnym szacunku” – 25 tys. zł

ź Klub Sportowy Kamienica – „Aktywnie i zdro-
wo z piłką nożną” – 40 tys. zł

ź G minny Klub Sportów Wodnych KILWATER – 
„Kurs na wodę” – 8 tys. zł

ź T owarzystwo Przyjaciół Ucznia HORYZONT 
przy Szkole Podstawowej nr 2 im. Józefa Piłsudskiego 
w Sierakowicach – „Z rowerem i wędką za pan brat” – 
9 tys. zł

ź W iejski Klub Sportowy FC Gowidlino – „Roz-
wój piłki nożnej na terenie gminy Sierakowice we wsi 
Gowidlino” – 77 tys. zł

ź K lub Sportowy BAT – Koszykówka, siatkówka
i biegi w gminie Sierakowice – 145 tys. zł

Nie przyznano dofinansowania MARIOGYM 
Mariusz Naczk na realizację projektu „Popularyzacja 
zdrowego stylu życia wśród mieszkańców poprzez 
tworzenie warunków do uprawiania gier zespołowych 
oraz indywidualnych dyscyplin sportowych na terenie 
gminy” (oferta nie spełniała kryteriów formalnych).

Na zadania związane z nauką, edukacją, 
oświatą i wychowaniem przeznaczono w tym roku 
kwotę w wysokości 166 tys. Otrzymały je:

ź Fundacja Pomocy Dzieciom Niepełnosprawnym 
UŚMIECH DZIECKA – dowóz dzieci i młodzieży 
realizujących obowiązek szkolny do Ośrodka Rewa-
lidacyjno-Wychowawczego w Szklanej – 141 tys. 180 
zł

ź P olskie Stowarzyszenie na rzecz Osób z Upośle-
dzeniem Umysłowym Koło w Sierakowicach – orga-
nizowanie transportu i opieki w czasie przewozu 
wychowanków do Ośrodka Rehabilitacyjno-Eduka-
cyjno-Wychowawczego w Sierakowicach – 16 tys. zł

ź G minny Klub Sportów Wodnych KILWATER – 
„Kręci mnie bezpieczeństwo” – 3 tys. zł

ź Towarzystwo Przyjaciół Ucznia HORYZONT 
przy Szkole Podstawowej nr 2 im. Józefa Piłsudskiego 
w Sierakowicach – „Gminne zmagania młodych
w rywalizacji patriotycznej” – 5 tys. 820 zł

Nie przyznano dotacji Stowarzyszeniu „GD” 
na projekt „Klockowe L-Maszyny – warsztaty tech-
niczne dla dzieci” (oferta nie spełniała kryteriów mery-
torycznych).

Wnioski opiniowała komisja w składzie: To-
masz Maszke – przewodniczący, Zbigniew Fularczyk, 
Mariola Klinkosz, Ewelina Lila, Wioletta Bladowska
i Sławomir Bronk.

Rozdysponowano część funduszy dla organizacji pozarządowych

Podczas grudniowej sesji Rady Gminy radni 
zaakceptowali plan finansowy na 2021 rok. Zgodnie z 
założeniami uchwały budżetowej dochody ustalono na 
poziomie 132 463 364 zł, a wydatki w kwocie 134 148 
164 zł. Deficyt w wysokości 1 684 800 zł zostanie 
sfinansowany przychodami pochodzącymi m.in. ze 
sprzedaży wyemitowanych obligacji. 

Na realizację zadań inwestycyjnych w tym 
roku przewidziano kwotę w wysokości 16 820 667 zł, 
z czego 12 536 050 zł to środki własne gminy. Do 
ogólnej sumy przewidzianej na inwestycje należy do-
liczyć także środki przeznaczone na bieżące utrzyma-
nie dróg (m.in. odśnieżanie, równiarki, przepusty)
w kwocie ok. 630 tys. zł.

Niektóre z zaplanowanych na 2021 rok zadań 
inwestycyjnych są kontynuacją ubiegłorocznych, np. 
drugi etap budowy dróg gminnych dofinansowany
z Funduszu Dróg Samorządowych (w 2020 r. zmoder-
nizowano drogi w Gowidlinie, w tym roku przebudo-
wane zostaną ulice Dębowa i Sportowa w Sierako-
wicach oraz droga Tuchlino – Zarębiska w obu kie-
runkach). 

W bieżącym roku samorząd zamierza przebu-
dować i zmodernizować kolejne drogi gminne
w miejscowościach: Pałubice, Puzdrowo, Sierakowice 
(ul. Brzozowa), Bącka Huta, Gowidlino, Paczewo, 
Skrzeszewo, Szopa oraz Tuchlino (w ramach kolej-
nego projektu dofinansowanego z Funduszu Dróg Sa-
morządowych), a także drogę transportu rolnego
w Pałubicach przy starej szkole. Zaplanowano także 
budowę ścieżki rowerowej wzdłuż drogi gminnej na 
odcinku ulicy Brzozowej w Sierakowicach. 

W budżecie na 2021 r. zarezerwowano także 
środki na zakup samochodu pożarniczego dla OSP
w Tuchlinie, budowę oświetlenia stanicy żeglarskiej
w Gowidlinie i zakup żaglówek, a także zakup samo-
chodu typu bus na potrzeby Urzędu Gminy. 

Najważniejszymi tegorocznymi inwestycjami 
mają być: budowa sali gimnastycznej przy Szkole Pod-
stawowej w Załakowie oraz rozbudowa Szkoły Pod-
stawowej w Lisich Jamach. Na oba projekty sierako-
wicki samorząd pozyskał dofinansowanie, a czas na 
realizację inwestycji wynosi dwa lata. 

AK

Radni uchwalili budżet na 2021 rok  

AK

Wynajmę dom w Sierakowicach na dłuższy okres; dom o pow. 200 m2, parterowy (bungalow);
5 pokoi, 2 łazienki, 2 kuchnie, jadalnia, garderoba, pomieszczenie gospodarcze, duży hol; ogrzewanie 
olejowe z możliwością zamiany na inne (do uzgodnienia z właścicielem); miejsca parkingowe utwardzone 
kostką; możliwość zaadaptowania pomieszczeń pod działalność gospodarczą (zakład fryzjerski, praktyka 
lekarska, przedszkole itp.); tel. kontaktowy: 667 149 523 po godz. 18.00.
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Pod koniec 2020 r. przy Szkole Podstawowej 
nr 2 w Sierakowicach zakończyły się prace moder-
nizacyjne infrastruktury sportowej. W wyniku prze-
prowadzonych prac powstała sześciotorowa bieżnia 
sprinterska do biegów na 100 metrów, skocznia do 
skoków w dal i rzutnia do pchnięcia kulą oraz boisko 
do siatkówki z nawierzchni poliuretanowej. Koszt in-
westycji to 500 tys. zł. Prace budowlane wykonała fir-

ma Greta Sport z Dąbrowy Górniczej. Inwestycję
w całości sfinansowano z Rządowego Funduszu In-
westycji Lokalnych. 
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Zmodernizowana infrastruktura sportowa przy SP nr 2 w Sierakowicach

Jeszcze w grudniu ubiegłego roku rozstrzyg-
nięto konkurs ofert na wsparcie realizacji tegorocz-
nych zadań publicznych gminy Sierakowice w obsza-
rach: „wspieranie i upowszechnianie kultury fizycz-
nej” oraz „nauka, edukacja, oświata i wychowanie”. 
Łącznie na ten cel gmina przeznaczyła 690 tys. zł. 
Środki przyznano klubom sportowym, stowarzysze-
niom i fundacjom. 

524 tys. zł przeznaczono na działania i projekty 
związane z wspieraniem i upowszechnianiem kultury 
fizycznej, czyli popularyzację zdrowego stylu życia 
wśród mieszkańców. Oto wysokość dotacji przyzna-
nych poszczególnym klubom i stowarzyszeniom: 

ź U czniowski Klub Sportowy LIS – „Nie siedź
w domu, spełniaj pingpongowe marzenia poprzez tre-
ningi, zwody w szkółce tenisa stołowego oraz roz-
grywki w II lidze” – 35 tys. zł

ź G minny Klub Sportowy SIERAKOWICE – 
utrzymanie sportowej sekcji piłki nożnej poprzez 
prowadzenie drużyn piłkarskich GKS Sierakowice – 
130 tys. zł

ź K obiecy Klub Piłki Nożnej OLIMPICO Mal-
bork – „Łączy nas piłka – Pantery Sierakowice” –
18 tys. zł

ź S towarzyszenie Wrotkarskie „Gdańskie Lwy” – 
warsztaty wrotkarskie – 2 tys. zł

ź W e-Met Futsal Club – „Futsal dla aktywnych” – 
18 tys. zł

ź P olski Związek Niewidomych Okręg Pomorski 
– Koło Powiatowe w Kartuzach – „Rekreacja na 
sportowo – powitanie lata 2021” – 2 tys. zł

ź U czniowski Klub Sportowy WIKING – „Upow-
szechnianie żeglarstwa regatowego w Gminie Siera-
kowice” – 15 tys. zł

ź K lub Sportowy Kamienica – „Zapasy – sposób 
na kształtowanie u dzieci charakteru, dyscypliny, 
ogólnego rozwoju fizycznego oraz wychowanie we 
wzajemnym szacunku” – 25 tys. zł

ź Klub Sportowy Kamienica – „Aktywnie i zdro-
wo z piłką nożną” – 40 tys. zł

ź G minny Klub Sportów Wodnych KILWATER – 
„Kurs na wodę” – 8 tys. zł

ź T owarzystwo Przyjaciół Ucznia HORYZONT 
przy Szkole Podstawowej nr 2 im. Józefa Piłsudskiego 
w Sierakowicach – „Z rowerem i wędką za pan brat” – 
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ź W iejski Klub Sportowy FC Gowidlino – „Roz-
wój piłki nożnej na terenie gminy Sierakowice we wsi 
Gowidlino” – 77 tys. zł

ź K lub Sportowy BAT – Koszykówka, siatkówka
i biegi w gminie Sierakowice – 145 tys. zł

Nie przyznano dofinansowania MARIOGYM 
Mariusz Naczk na realizację projektu „Popularyzacja 
zdrowego stylu życia wśród mieszkańców poprzez 
tworzenie warunków do uprawiania gier zespołowych 
oraz indywidualnych dyscyplin sportowych na terenie 
gminy” (oferta nie spełniała kryteriów formalnych).

Na zadania związane z nauką, edukacją, 
oświatą i wychowaniem przeznaczono w tym roku 
kwotę w wysokości 166 tys. Otrzymały je:

ź Fundacja Pomocy Dzieciom Niepełnosprawnym 
UŚMIECH DZIECKA – dowóz dzieci i młodzieży 
realizujących obowiązek szkolny do Ośrodka Rewa-
lidacyjno-Wychowawczego w Szklanej – 141 tys. 180 
zł

ź P olskie Stowarzyszenie na rzecz Osób z Upośle-
dzeniem Umysłowym Koło w Sierakowicach – orga-
nizowanie transportu i opieki w czasie przewozu 
wychowanków do Ośrodka Rehabilitacyjno-Eduka-
cyjno-Wychowawczego w Sierakowicach – 16 tys. zł

ź G minny Klub Sportów Wodnych KILWATER – 
„Kręci mnie bezpieczeństwo” – 3 tys. zł

ź Towarzystwo Przyjaciół Ucznia HORYZONT 
przy Szkole Podstawowej nr 2 im. Józefa Piłsudskiego 
w Sierakowicach – „Gminne zmagania młodych
w rywalizacji patriotycznej” – 5 tys. 820 zł

Nie przyznano dotacji Stowarzyszeniu „GD” 
na projekt „Klockowe L-Maszyny – warsztaty tech-
niczne dla dzieci” (oferta nie spełniała kryteriów mery-
torycznych).

Wnioski opiniowała komisja w składzie: To-
masz Maszke – przewodniczący, Zbigniew Fularczyk, 
Mariola Klinkosz, Ewelina Lila, Wioletta Bladowska
i Sławomir Bronk.

Rozdysponowano część funduszy dla organizacji pozarządowych

Podczas grudniowej sesji Rady Gminy radni 
zaakceptowali plan finansowy na 2021 rok. Zgodnie z 
założeniami uchwały budżetowej dochody ustalono na 
poziomie 132 463 364 zł, a wydatki w kwocie 134 148 
164 zł. Deficyt w wysokości 1 684 800 zł zostanie 
sfinansowany przychodami pochodzącymi m.in. ze 
sprzedaży wyemitowanych obligacji. 

Na realizację zadań inwestycyjnych w tym 
roku przewidziano kwotę w wysokości 16 820 667 zł, 
z czego 12 536 050 zł to środki własne gminy. Do 
ogólnej sumy przewidzianej na inwestycje należy do-
liczyć także środki przeznaczone na bieżące utrzyma-
nie dróg (m.in. odśnieżanie, równiarki, przepusty)
w kwocie ok. 630 tys. zł.

Niektóre z zaplanowanych na 2021 rok zadań 
inwestycyjnych są kontynuacją ubiegłorocznych, np. 
drugi etap budowy dróg gminnych dofinansowany
z Funduszu Dróg Samorządowych (w 2020 r. zmoder-
nizowano drogi w Gowidlinie, w tym roku przebudo-
wane zostaną ulice Dębowa i Sportowa w Sierako-
wicach oraz droga Tuchlino – Zarębiska w obu kie-
runkach). 

W bieżącym roku samorząd zamierza przebu-
dować i zmodernizować kolejne drogi gminne
w miejscowościach: Pałubice, Puzdrowo, Sierakowice 
(ul. Brzozowa), Bącka Huta, Gowidlino, Paczewo, 
Skrzeszewo, Szopa oraz Tuchlino (w ramach kolej-
nego projektu dofinansowanego z Funduszu Dróg Sa-
morządowych), a także drogę transportu rolnego
w Pałubicach przy starej szkole. Zaplanowano także 
budowę ścieżki rowerowej wzdłuż drogi gminnej na 
odcinku ulicy Brzozowej w Sierakowicach. 

W budżecie na 2021 r. zarezerwowano także 
środki na zakup samochodu pożarniczego dla OSP
w Tuchlinie, budowę oświetlenia stanicy żeglarskiej
w Gowidlinie i zakup żaglówek, a także zakup samo-
chodu typu bus na potrzeby Urzędu Gminy. 

Najważniejszymi tegorocznymi inwestycjami 
mają być: budowa sali gimnastycznej przy Szkole Pod-
stawowej w Załakowie oraz rozbudowa Szkoły Pod-
stawowej w Lisich Jamach. Na oba projekty sierako-
wicki samorząd pozyskał dofinansowanie, a czas na 
realizację inwestycji wynosi dwa lata. 
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Radni uchwalili budżet na 2021 rok  
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Wynajmę dom w Sierakowicach na dłuższy okres; dom o pow. 200 m2, parterowy (bungalow);
5 pokoi, 2 łazienki, 2 kuchnie, jadalnia, garderoba, pomieszczenie gospodarcze, duży hol; ogrzewanie 
olejowe z możliwością zamiany na inne (do uzgodnienia z właścicielem); miejsca parkingowe utwardzone 
kostką; możliwość zaadaptowania pomieszczeń pod działalność gospodarczą (zakład fryzjerski, praktyka 
lekarska, przedszkole itp.); tel. kontaktowy: 667 149 523 po godz. 18.00.
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O tej sprawie informowały media ogólno-
polskie. Ktoś celowo podciął 20 drzew przydrożnych 
na odcinkach dróg wojewódzkich 211 i 214 przy 
trasach Kawle – Dolina Jadwigi i Puzdrowo – Tuchlino 
w Gminie Sierakowice. Jedno z drzew przewróciło się 
na drogę, stwarzając śmiertelne zagrożenie dla 
uczestników ruchu. Samorząd gminy wyznaczył na-
grodę w wysokości 15 tys. zł za pomoc we wskazaniu 
sprawcy. 

W czwartek, 7 stycznia, po godz. 22.00 na 
trasie Kawle – Dolina Jadwigi patrol policji natknął się 
na leżące na drodze drzewo. Funkcjonariusze wezwali 
na miejsce strażaków, którzy przy użyciu specjalis-
tycznego sprzętu usunęli powalone drzewo. Podczas 
czynności mundurowi stwierdzili, że przewrócone 
drzewo było wcześniej podcięte. Dodatkowo przy 
drodze stały kolejne drzewa, których pnie również 
nosiły ślady nacięcia.

Następnego dnia rano dyżurny z kartuskiej 
komendy Policji otrzymał zgłoszenie o kolejnych 
przydrożnych drzewach, którym podcięto pnie. Te 

drzewa z kolei znajdowały się na trasie Puzdrowo – 
Tuchlino. 

Samorząd gminy Sierakowice wyznaczył 
nagrodę w wysokości 15 tys. zł dla osoby, która wska-
że sprawcę lub naprowadzi na jego trop organy ści-
gania. Policja zapewnia pełną anonimowość. 

Funkcjonariusze z Komendy Powiatowej 
Policji w Kartuzach zwracają się o pomoc do osób, 
które przemieszczały się na wymienionych odcinkach 
dróg i mogły być świadkami podcinania przydrożnych 
drzew. Dodatkowo o pilny kontakt proszeni są kie-
rowcy, którzy poruszali się wskazanymi trasami 
samochodami wyposażonymi w kamery.

Wszelkie informacje mogące pomóc w usta-
leniu osoby, która podcięła pnie przydrożnych drzew 
można przekazywać do Komisariatu Policji w Sie-
rakowicach tel. 47 742 21 70 lub Komendy Powia-
towej Policji w Kartuzach tel. 47 742 22 22.

Oprac. AK

Mogło dojść do tragedii!
Kto uszkodził 20 przydrożnych drzew w Gminie Sierakowice?

15 grudnia na sesji 
Rady Gminy wręczono odzna-
ki honorowe „Zasłużony dla 
Pożarnictwa Województwa Po-
morskiego” oraz Złoty Medal 
za Zasługi dla Pożarnictwa. 
Odznaczenia będące wyrazem 
uznania i wdzięczności za 
działalność na rzecz Ochot-
niczych Straży Pożarnych
i ochrony przeciwpożarowej 
otrzymało pięciu druhów-
ochotników oraz Wójt Gminy 
Tadeusz Kobiela. 

Odznaka honorowa 
„Zasłużony dla Pożarnictwa 
Województwa Pomorskiego” jest odznaczeniem 
wojewódzkim, będącym wyrazem uznania nadawa-
nym za szczególne zasługi w działaniach ratowniczych 
oraz w usuwaniu skutków klęsk żywiołowych, w któ-
rych wykazano męstwo i odwagę, jak również za 
działalność, która przyczyniła się do prawidłowego 
funkcjonowania i rozwoju ochrony przeciwpożarowej 
oraz ratownictwa na terenie województwa pomorskie-
go, a także za działalność artystyczną, kulturalną i spo-
łeczną przyczyniającą się do rozwoju strażackiego
i kultywowania jego tradycji i historii. Medal „Za 
Zasługi dla Pożarnictwa” nadawany jest za wyróż-
niającą się działalność na rzecz ochrony przeciwpoża-
rowej. Mogą być nim odznaczone osoby, instytucje
i organizacje w tym: OSP, ich członkowie oraz 
działacze Związku OSP RP.

– W tej gminie jest pięć jednostek Ochotniczej 
Straży Pożarnej, które działają na rzecz bezpieczeń-
stwa mieszkańców – powiedział druh Edmund Kwi-
dziński. – Przybywa mieszkańców gminy i przybywa 
zagrożeń, a te niosą ze sobą potrzebę ciągłego dosto-
sowywania systemu ratowniczego. Organ wykonaw-
czy, jakim jest wójt, przez wiele lat czynił starania, aby 
jednostki w tej gminie nie tylko posiadały odpowied-
nie bazy, ale przede wszystkim miały wyposażenie 
adekwatne do liczby i rodzaju zagrożeń. Jednostki 
ochotniczej straży pożarnej w Gminie Sierakowice są 
bardzo dobrze wyposażone, za co należą się szcze-
gólne podziękowania wójtowi i Radzie Gminy Siera-
kowice. Aby jednak dobrze realizować zadania, poza 
sprzętem potrzeba przede wszystkim dobrze wyszko-
lonych strażaków. I tacy są w tej gminie. Trzeba w to 
jednak wkładać wiele czasu, a tutejsi strażacy nie 
szczędzą go na podnoszenie swoich kwalifikacji

i umiejętności. I co najważniejsze, robią to bezintere-
sownie. Nad przebiegiem szkoleń czuwają prezesi
i naczelnicy poszczególnych jednostek, którzy pełniąc 
te funkcje i angażując się w rozwój systemu ochrony 
przeciwpożarowej zasłużyli na to, by im podziękować 
za lata aktywnej działalności i odznaczyć.

Odznaczenia za działalność na rzecz Ochot-
niczych Straży Pożarnych i ochrony przeciwpożaro-
wej otrzymali:

ź Wójt Tadeusz Kobiela – złotą odznakę honorową 
„Zasłużony dla Pożarnictwa Województwa Pomor-
skiego”

ź D h Edward Gliszczyński – złotą odznakę hono-
rową „Zasłużony dla Pożarnictwa Województwa 
Pomorskiego”

ź D h Jan Stachnik – złotą odznakę honorową 
„Zasłużony dla Pożarnictwa Województwa Pomor-
skiego”

ź Dh Zbigniew Migowski – srebrną odznakę 
honorową „Zasłużony dla Pożarnictwa Województwa 
Pomorskiego”

ź Dh Jerzy Lejk – brązową odznakę honorową 
„Zasłużony dla Pożarnictwa Województwa Pomor-
skiego”

ź Dh Andrzej Wenta – złoty medal „Za Zasługi dla 
Pożarnictwa”

Odznaczenia wręczali: druh Edmund Kwi-
dziński – dyrektor wykonawczy Zarządu Oddziału 
Wojewódzkiego ZOSP RP w Gdańsku, druh Zbigniew 
Kostuch – Prezes Zarządu Oddziału Gminnego ZOSP 
RP w Sierakowicach, druh Andrzej Bojanowski – 
Komendant Gminny ZOSP RP w Sierakowicach oraz 
st. kpt. Paweł Gil – Komendant Powiatowy PSP
w Kartuzach.

Tekst i foto: AK

Strażackie odznaczenia dla druhów ochotników i Wójta Gminy
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na odcinkach dróg wojewódzkich 211 i 214 przy 
trasach Kawle – Dolina Jadwigi i Puzdrowo – Tuchlino 
w Gminie Sierakowice. Jedno z drzew przewróciło się 
na drogę, stwarzając śmiertelne zagrożenie dla 
uczestników ruchu. Samorząd gminy wyznaczył na-
grodę w wysokości 15 tys. zł za pomoc we wskazaniu 
sprawcy. 

W czwartek, 7 stycznia, po godz. 22.00 na 
trasie Kawle – Dolina Jadwigi patrol policji natknął się 
na leżące na drodze drzewo. Funkcjonariusze wezwali 
na miejsce strażaków, którzy przy użyciu specjalis-
tycznego sprzętu usunęli powalone drzewo. Podczas 
czynności mundurowi stwierdzili, że przewrócone 
drzewo było wcześniej podcięte. Dodatkowo przy 
drodze stały kolejne drzewa, których pnie również 
nosiły ślady nacięcia.

Następnego dnia rano dyżurny z kartuskiej 
komendy Policji otrzymał zgłoszenie o kolejnych 
przydrożnych drzewach, którym podcięto pnie. Te 
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Ponad czterdzieści lat te-
mu, 13 grudnia 1981 r. na terenie 
całej Polski wprowadzono stan 
wojenny. Jeszcze przed północą 
(12 grudnia) w warszawskim 
Belwederze odbyło się posiedze-
nie Rady Państwa pod przewod-
nictwem gen. Wojciecha Jaruzel-
skiego, na którym podjęto hań-
biącą uchwałę o wprowadzeniu 
stanu wojennego, a o północy 
oddziały Milicji Obywatelskiej, 
Zmotoryzowanych Odwodów 
MO i Służby Bezpieczeństwa rozpoczęły ogólnokra-
jową akcję aresztowań. 

Zaraz po północy zamilkły cywilne telefony,
w tym samym czasie funkcjonariusze MO, SB i żoł-
nierzy Ludowego Wojska Polskiego obsadzili wszyst-
kie obiekty radia i telewizji. Powołano do jednostek 
milicji rezerwistów, wszystkim wydawano broń z ostrą 
amunicją, nawet zmobilizowanym członkom Ochot-
niczej Rezerwy MO, a także emerytom oraz rencistom 
SB i MO.

W dniu wprowadzenia stanu wojennego
w działaniach na terytorium kraju wzięło udział ok. 70 
tys. żołnierzy i 30 tys. funkcjonariuszy Ministerstwa 
Spraw Wewnętrznych. W tej akcji bezpośrednio wzię-
ło udział 1 750 czołgów i 1 400 pojazdów opancerzo-
nych, 500 wozów bojowych piechoty, 9 000 samocho-
dów oraz kilka eskadr helikopterów i samolotów 
transportowych.

Zmilitaryzowano wiele instytucji oraz strate-
gicznych sektorów gospodarki i skierowano do nich 8 
000 komisarzy wojskowych. Zakazano strajków, zgro-
madzeń, działalności związkowej i społecznej. Sądy 
zaczęły działać w trybie doraźnym. Ograniczono moż-
liwość przemieszczania się, wprowadzając godzinę 
milicyjną, jednocześnie zakazano zmiany miejsca 
pobytu bez uprzedniego zawiadomienia władz admini-
stracyjnych.

Około 10 tysięcy funkcjonariuszy wzięło 
udział w akcji ,,Jodła”, której celem było zatrzymanie
i umieszczenie w uprzednio przygotowanych aresz-
tach i więzieniach wytypowanych osób, uznanych za 
groźne dla ,,bezpieczeństwa państwa”. Wcześniej 
stworzono sieć obozów dla internowanych, których 
przeważnie umieszczano w zakładach karnych. Wy-
jątek stanowiły kobiety i prominentni działacze Soli-
darności, których umieszczano w ośrodkach rządo-
wych. Już 12 grudnia 1981 r. po godzinie 23.00. zatrzy-

mano przywódców i doradców NSZZ ,,Solidarność”, 
działaczy NZS, NSZZ ,,Solidarność Rolników Indy-
widualnych” i innych organizacji. Pierwszej nocy 
internowano ponad 3 tysiące osób. Łącznie wydano
10 132 decyzji o internowaniu w stosunku do 9 736 
osób. W miejscach odosobnienia przebywało 
równocześnie – według Ministerstwa Sprawiedliwości 
– 5 128 internowanych, w tym 313 kobiet (stan na 21 
grudnia 1981 r.).

Wśród kilkudziesięciu miejscowości, w któ-
rych znajdowały się ośrodki internowania, był też  
Strzebielinek położony w ówczesnym województwie 
gdańskim, w powiecie wejherowskim, w gminie Gnie-
wino. Miejscowość ta po 13 grudnia 1981 r. stała się 
miejscem odosobnienia działaczy powiązanych z Soli-
darnością. W tym miejscu internowany został przyszły 
prezydent Polski Lech Kaczyński i przyszły premier 
Tadeusz Mazowiecki.

W ośrodku tym internowano również Józefa 
Naczka zamieszkałego w Tuchlinie. Do jego areszto-
wania doszło w niedzielę 13 grudnia 1981 r. około 
godziny 8.30 rano, kiedy to w obejściu gospodarstwa 
pojawiło się trzech mężczyzn. Jeden z nich był w mun-
durze milicyjnym, a dwóch pozostałych po cywilne-
mu. Józefa zawieziono do ośrodka internowania
w Strzebielinku. Był kilka razy przesłuchiwany i na-
mawiany do współpracy z SB. Nie dał się przekonać 
do tego rodzaju ,,współpracy”. Został zwolniony z in-
ternowania w Wigilię Bożego Narodzenia, do domu 
dotarł przed pasterką. 

Józef Naczk urodził się w Tuchlinie 11 lis-
topada 1924 r. Ukończył siedmioklasową szkołę pod-
stawową i pracował w gospodarstwie rodziców. Pod-
czas drugiej wojny światowej, wraz z innymi miesz-
kańcami, wielokrotnie ukrywał się przed okupantem 
niemieckim w bunkrze, który znajdował się w kierun-
ku na obecne Mściszewice. Po wojnie pracował
w PGR, gdzie był brygadzistą, a następnie po śmierci 

Józef Naczk ofiarą represji w stanie wojennym brata Franciszka przejął gospodarstwo rolne w Tuchli-
nie. Przez kilka lat był również dyspozytorem w miej-
scowym Kółku Rolniczym.

W rocznicę jego aresztowania, w niedzielę 13 
grudnia 2020 r., z p. Józefem spotkali się wójt Gminy 
Sierakowice Tadeusz Kobiela, radny Gminy Wojciech 
Koszałka i przewodniczący Rady Gminy Mirosław 
Kuczkowski. Józef Naczk podczas spotkania podzielił 
się swoimi ,,doznaniami” ze stanu wojennego. Kilka-

krotnie podkreślił przywiązanie do swoich korzeni, do 
wiary w Boga i miłości Ojczyzny. 

Dnia 12 stycznia 2021 r. p. Józef wieczorową 
porą położył się spać i zasnął na wieki.

Jego rodzina była liczna, doczekał się 11 dzie-
ci, 34 wnuków, 55 prawnuków i 12 praprawnuków. 

Mirosław Kuczkowski
Foto: archiwum autora

W grudniu 2020 r. minęło 50 lat od masakry na 
Wybrzeżu, czyli krwawo stłumionych przez milicję
i wojsko protestów robotników w Gdyni, Gdańsku, 
Szczecinie i Elblągu. Według oficjalnych danych na 
ulicach zginęło 45 osób, a 1165 odniosło rany. Jedną
z ofiar Grudnia‘70 był pochodzący z Tuchlinka Bru-
non Drywa, pracownik Stoczni im. Komuny Paryskiej 
w Gdyni.

W 2019 r. Gmina Sierakowice upamiętniła 
Brunona Drywę, nadając jego imię jednej z ulic
w Sierakowicach (boczna od ulicy Kościerskiej). 
Uchwałę w tej sprawie radni podjęli 30 grudnia 2019 r. 
Uroczystość symbolicznego odsłonięcia tabliczki
z nazwą ulicy, zorganizowana niemal rok później 16 
grudnia 2020 r., zgromadziła rodzinę Brunona Drywy 
– jego żonę Stefanię Klóskowską wraz z dziećmi
i wnukami oraz przedstawicieli władz samorządowych 
z wójtem Tadeuszem Kobielą na czele.  

– Tak się dziwnie splatają koleje losu w na-
szym państwie, że ludzie złej woli spowodowali, iż 
polała się krew – powiedział wójt Tadeusz Kobiela. – 
To, co się stało 50 lat temu na Wybrzeżu, a szczególnie 
w Trójmieście, położyło się cieniem, który daje znać
o sobie do tej pory i kładzie cień na nasze społeczeń-
stwo w wielu sytuacjach. Zebraliśmy się dzisiaj tutaj, 
aby upamiętnić nazwą ulicy jednego z bohaterów, bo 
tak też należy go nazwać. Człowiek, który oddał życie 
idąc do zakładu, zwiedziony, jak wielu innych, nawo-
ływaniem, aby pójść do pracy. A na drugi dzień z rana 
spotykają ich kule, które sieką jak najgorszy wróg. 
Chyba nawet wróg tak sobie nie pozwalał, jak ówczes-
na władza, która mieniła się władzą robotniczą i do 
robotników strzelała. Kiedy się dowiedzieliśmy, że 
nasz człowiek zginął w tamtym czasie, zastrzelony 
bestialsko przez ówczesną władzę, chcieliśmy upa-
miętnić – co jest naszym  obowiązkiem – Brunona 
Drywę i z woli rady gminy postanowiliśmy nadać 
ulicy jego imię. Stosowna uchwała została podjęta 
jeszcze pod koniec ubiegłego roku. Nie ma obelisku, 
ale nazwa ulicy to też coś trwałego, co pozostaje

w ludzkiej pamięci. Każdy, kto będzie tędy przecho-
dził, zapyta kim był Brunon Drywa. Pełni szacunku
w ten właśnie sposób chcemy uczcić śp. Brunona Dry-
wę. 

Jak podkreślił Roman Drywa, syn zastrzelo-
nego, Sierakowice to druga po Rumi miejscowość
w Polsce, która upamiętniła w ten sposób ofiarę Grud-
nia ’70. – W imieniu całej rodziny chcę podziękować 
za uczczenie pamięci mojego ojca – dodał. 

Brunon Drywa urodził się 20 lipca 1936 r.
w Tuchlinku. Był pracownikiem portu, a później 
Stoczni im. Komuny Paryskiej w Gdyni. Został 
trafiony pociskiem, gdy rankiem 17 grudnia 1970 r.
(w tzw. Czarny Czwartek) wysiadał z kolejki na 
przystanku Gdynia Stocznia, w drodze do pracy. Zmarł 
następnego dnia w szpitalu. Pozostawił żonę Stefanię
i trójkę dzieci: Romana, Gabrielę i Mariolę. Został 
pochowany nocą 19 grudnia 1970 r. na cmentarzu 
witomińskim w Gdyni. Losy Brunona Drywy zostały 
przedstawione w filmie „Czarny Czwartek”, będącym 
wierną rekonstrukcją tragicznych wydarzeń Grudnia 
‘70. 

Tekst i foto: AK
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Tabliczkę z nazwą ulicy odsłoniła Stefania Klóskowska
w towarzystwie wójta Tadeusza Kobieli i przewodniczącego
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Ponad czterdzieści lat te-
mu, 13 grudnia 1981 r. na terenie 
całej Polski wprowadzono stan 
wojenny. Jeszcze przed północą 
(12 grudnia) w warszawskim 
Belwederze odbyło się posiedze-
nie Rady Państwa pod przewod-
nictwem gen. Wojciecha Jaruzel-
skiego, na którym podjęto hań-
biącą uchwałę o wprowadzeniu 
stanu wojennego, a o północy 
oddziały Milicji Obywatelskiej, 
Zmotoryzowanych Odwodów 
MO i Służby Bezpieczeństwa rozpoczęły ogólnokra-
jową akcję aresztowań. 

Zaraz po północy zamilkły cywilne telefony,
w tym samym czasie funkcjonariusze MO, SB i żoł-
nierzy Ludowego Wojska Polskiego obsadzili wszyst-
kie obiekty radia i telewizji. Powołano do jednostek 
milicji rezerwistów, wszystkim wydawano broń z ostrą 
amunicją, nawet zmobilizowanym członkom Ochot-
niczej Rezerwy MO, a także emerytom oraz rencistom 
SB i MO.

W dniu wprowadzenia stanu wojennego
w działaniach na terytorium kraju wzięło udział ok. 70 
tys. żołnierzy i 30 tys. funkcjonariuszy Ministerstwa 
Spraw Wewnętrznych. W tej akcji bezpośrednio wzię-
ło udział 1 750 czołgów i 1 400 pojazdów opancerzo-
nych, 500 wozów bojowych piechoty, 9 000 samocho-
dów oraz kilka eskadr helikopterów i samolotów 
transportowych.

Zmilitaryzowano wiele instytucji oraz strate-
gicznych sektorów gospodarki i skierowano do nich 8 
000 komisarzy wojskowych. Zakazano strajków, zgro-
madzeń, działalności związkowej i społecznej. Sądy 
zaczęły działać w trybie doraźnym. Ograniczono moż-
liwość przemieszczania się, wprowadzając godzinę 
milicyjną, jednocześnie zakazano zmiany miejsca 
pobytu bez uprzedniego zawiadomienia władz admini-
stracyjnych.

Około 10 tysięcy funkcjonariuszy wzięło 
udział w akcji ,,Jodła”, której celem było zatrzymanie
i umieszczenie w uprzednio przygotowanych aresz-
tach i więzieniach wytypowanych osób, uznanych za 
groźne dla ,,bezpieczeństwa państwa”. Wcześniej 
stworzono sieć obozów dla internowanych, których 
przeważnie umieszczano w zakładach karnych. Wy-
jątek stanowiły kobiety i prominentni działacze Soli-
darności, których umieszczano w ośrodkach rządo-
wych. Już 12 grudnia 1981 r. po godzinie 23.00. zatrzy-

mano przywódców i doradców NSZZ ,,Solidarność”, 
działaczy NZS, NSZZ ,,Solidarność Rolników Indy-
widualnych” i innych organizacji. Pierwszej nocy 
internowano ponad 3 tysiące osób. Łącznie wydano
10 132 decyzji o internowaniu w stosunku do 9 736 
osób. W miejscach odosobnienia przebywało 
równocześnie – według Ministerstwa Sprawiedliwości 
– 5 128 internowanych, w tym 313 kobiet (stan na 21 
grudnia 1981 r.).

Wśród kilkudziesięciu miejscowości, w któ-
rych znajdowały się ośrodki internowania, był też  
Strzebielinek położony w ówczesnym województwie 
gdańskim, w powiecie wejherowskim, w gminie Gnie-
wino. Miejscowość ta po 13 grudnia 1981 r. stała się 
miejscem odosobnienia działaczy powiązanych z Soli-
darnością. W tym miejscu internowany został przyszły 
prezydent Polski Lech Kaczyński i przyszły premier 
Tadeusz Mazowiecki.

W ośrodku tym internowano również Józefa 
Naczka zamieszkałego w Tuchlinie. Do jego areszto-
wania doszło w niedzielę 13 grudnia 1981 r. około 
godziny 8.30 rano, kiedy to w obejściu gospodarstwa 
pojawiło się trzech mężczyzn. Jeden z nich był w mun-
durze milicyjnym, a dwóch pozostałych po cywilne-
mu. Józefa zawieziono do ośrodka internowania
w Strzebielinku. Był kilka razy przesłuchiwany i na-
mawiany do współpracy z SB. Nie dał się przekonać 
do tego rodzaju ,,współpracy”. Został zwolniony z in-
ternowania w Wigilię Bożego Narodzenia, do domu 
dotarł przed pasterką. 

Józef Naczk urodził się w Tuchlinie 11 lis-
topada 1924 r. Ukończył siedmioklasową szkołę pod-
stawową i pracował w gospodarstwie rodziców. Pod-
czas drugiej wojny światowej, wraz z innymi miesz-
kańcami, wielokrotnie ukrywał się przed okupantem 
niemieckim w bunkrze, który znajdował się w kierun-
ku na obecne Mściszewice. Po wojnie pracował
w PGR, gdzie był brygadzistą, a następnie po śmierci 

Józef Naczk ofiarą represji w stanie wojennym brata Franciszka przejął gospodarstwo rolne w Tuchli-
nie. Przez kilka lat był również dyspozytorem w miej-
scowym Kółku Rolniczym.

W rocznicę jego aresztowania, w niedzielę 13 
grudnia 2020 r., z p. Józefem spotkali się wójt Gminy 
Sierakowice Tadeusz Kobiela, radny Gminy Wojciech 
Koszałka i przewodniczący Rady Gminy Mirosław 
Kuczkowski. Józef Naczk podczas spotkania podzielił 
się swoimi ,,doznaniami” ze stanu wojennego. Kilka-

krotnie podkreślił przywiązanie do swoich korzeni, do 
wiary w Boga i miłości Ojczyzny. 

Dnia 12 stycznia 2021 r. p. Józef wieczorową 
porą położył się spać i zasnął na wieki.

Jego rodzina była liczna, doczekał się 11 dzie-
ci, 34 wnuków, 55 prawnuków i 12 praprawnuków. 

Mirosław Kuczkowski
Foto: archiwum autora

W grudniu 2020 r. minęło 50 lat od masakry na 
Wybrzeżu, czyli krwawo stłumionych przez milicję
i wojsko protestów robotników w Gdyni, Gdańsku, 
Szczecinie i Elblągu. Według oficjalnych danych na 
ulicach zginęło 45 osób, a 1165 odniosło rany. Jedną
z ofiar Grudnia‘70 był pochodzący z Tuchlinka Bru-
non Drywa, pracownik Stoczni im. Komuny Paryskiej 
w Gdyni.

W 2019 r. Gmina Sierakowice upamiętniła 
Brunona Drywę, nadając jego imię jednej z ulic
w Sierakowicach (boczna od ulicy Kościerskiej). 
Uchwałę w tej sprawie radni podjęli 30 grudnia 2019 r. 
Uroczystość symbolicznego odsłonięcia tabliczki
z nazwą ulicy, zorganizowana niemal rok później 16 
grudnia 2020 r., zgromadziła rodzinę Brunona Drywy 
– jego żonę Stefanię Klóskowską wraz z dziećmi
i wnukami oraz przedstawicieli władz samorządowych 
z wójtem Tadeuszem Kobielą na czele.  

– Tak się dziwnie splatają koleje losu w na-
szym państwie, że ludzie złej woli spowodowali, iż 
polała się krew – powiedział wójt Tadeusz Kobiela. – 
To, co się stało 50 lat temu na Wybrzeżu, a szczególnie 
w Trójmieście, położyło się cieniem, który daje znać
o sobie do tej pory i kładzie cień na nasze społeczeń-
stwo w wielu sytuacjach. Zebraliśmy się dzisiaj tutaj, 
aby upamiętnić nazwą ulicy jednego z bohaterów, bo 
tak też należy go nazwać. Człowiek, który oddał życie 
idąc do zakładu, zwiedziony, jak wielu innych, nawo-
ływaniem, aby pójść do pracy. A na drugi dzień z rana 
spotykają ich kule, które sieką jak najgorszy wróg. 
Chyba nawet wróg tak sobie nie pozwalał, jak ówczes-
na władza, która mieniła się władzą robotniczą i do 
robotników strzelała. Kiedy się dowiedzieliśmy, że 
nasz człowiek zginął w tamtym czasie, zastrzelony 
bestialsko przez ówczesną władzę, chcieliśmy upa-
miętnić – co jest naszym  obowiązkiem – Brunona 
Drywę i z woli rady gminy postanowiliśmy nadać 
ulicy jego imię. Stosowna uchwała została podjęta 
jeszcze pod koniec ubiegłego roku. Nie ma obelisku, 
ale nazwa ulicy to też coś trwałego, co pozostaje

w ludzkiej pamięci. Każdy, kto będzie tędy przecho-
dził, zapyta kim był Brunon Drywa. Pełni szacunku
w ten właśnie sposób chcemy uczcić śp. Brunona Dry-
wę. 

Jak podkreślił Roman Drywa, syn zastrzelo-
nego, Sierakowice to druga po Rumi miejscowość
w Polsce, która upamiętniła w ten sposób ofiarę Grud-
nia ’70. – W imieniu całej rodziny chcę podziękować 
za uczczenie pamięci mojego ojca – dodał. 

Brunon Drywa urodził się 20 lipca 1936 r.
w Tuchlinku. Był pracownikiem portu, a później 
Stoczni im. Komuny Paryskiej w Gdyni. Został 
trafiony pociskiem, gdy rankiem 17 grudnia 1970 r.
(w tzw. Czarny Czwartek) wysiadał z kolejki na 
przystanku Gdynia Stocznia, w drodze do pracy. Zmarł 
następnego dnia w szpitalu. Pozostawił żonę Stefanię
i trójkę dzieci: Romana, Gabrielę i Mariolę. Został 
pochowany nocą 19 grudnia 1970 r. na cmentarzu 
witomińskim w Gdyni. Losy Brunona Drywy zostały 
przedstawione w filmie „Czarny Czwartek”, będącym 
wierną rekonstrukcją tragicznych wydarzeń Grudnia 
‘70. 
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Szlachetna Paczka to największy ogólnopolski 
projekt społeczny, którego głównym celem jest pomoc 
materialna rodzinom i osobom znajdującym się w trud-
nej sytuacji życiowej. Projekt opiera się na pracy kilku-
nastu tysięcy wolontariuszy w całej Polsce. Pomoc ro-
dzinom przekazywana jest podczas Finału Szlachetnej 
Paczki, nazywanego „weekendem cudów”, który 
odbywa się co roku na dwa tygodnie przed świętami 
Bożego Narodzenia. 

W grudniu ubiegłego roku w Sierakowicach po 
raz trzeci zorganizowano akcję Szlachetna Paczka. 
Świąteczna pomoc trafiła do potrzebujących w dniach 
12-13 grudnia 2020 r.

W akcję zaangażowało się 11 wolontariuszy
z liderką Martą Plichtą na czele. Do projektu  zgłoszo-
no 37 rodzin, a ostatecznie do otrzymania pomocy 
zakwalifikowało się 20 z nich. Darczyńcy – czyli fir-
my, instytucje, szkoły i osoby prywatne – wybierali 
rodziny z ogólnopolskiej bazy rodzin i przygotowali 
dla nich spersonalizowane paczki, które później 
przywieźli do magazynu zlokalizowanego w Zespole 
Szkół Ponadgimnazjalnych w Sierakowicach. Dostar-
czeniem podarunków do potrzebujących zajęli się 
wolontariusze. 

Dary trafiły zarówno do rodzin wielodziet-
nych, jak i dotkniętych zdarzeniami losowymi, a także 
osób starszych, niepełnosprawnych i schorowanych. 

– Baliśmy się, że przez koronawirusa ciężko 
będzie pozyskać darczyńców, bo pandemia spowo-
dowała u wielu osób kłopoty finansowe. Na szczęście 
okazało się, że nie było z tym żadnych problemów – 
opowiada Marta Plichta. – W ciągu 24 godzin od 
otwarcia bazy rodzin dostępnej na stronie Szlachetnej 
Paczki w listopadzie, każda nasza rodzina znalazła 
darczyńców. W międzyczasie do bazy dołączały kolej-

ne rodziny i w ciągu zaledwie kilku godzin znajdowały 
kolejnych darczyńców. Paczki przygotowane przez 
darczyńców zawierają m.in. lodówki, pralki, laptopy 
oraz kanapy, a także żywność, odzież oraz zapas 
chemii.

– Chciałabym serdecznie podziękować oso-
bom, instytucjom i firmom, które nas wspierały pod-
czas tego Weekendu Cudów: Zespołowi Szkół Ponad-
gimnazjalnych w Sierakowicach i Szkole Branżowej

I stopnia w Sierakowicach za udostępnie-
nie nam miejsca na magazyn i wszelką 
pomoc, Centrum Zaopatrzenia Rolnictwa 
„U Andrzeja” z Mrozów za przepiękne 
choinki, firmie „Ribena” za zaopatrzenie 
dla wolontariuszy, Miłość Party Shop za 
balony, Restauracji 27 za pizzę dla 
naszych wolontariuszy oraz firmie 
Reklama4YOU za udostępnienie samo-
chodu. Szczególnie chciałabym podzię-
kować naszym wolontariuszom, którzy 
zgłosili się do Szlachetnej Paczki i po-
święcili swój wolny czas, aby pomagać 
innym. Bez nich nie byłoby rejonu Szla-
chetnej Paczki w Sierakowicach. Do na-
szego zespołu należy: Weronika Bronk, 

Michał Bruniecki, Weronika Damps, Kornelia Klejna, 
Agnieszka Kotłowska, Karolina Miotk, Mateusz 
Piotrowski, Julia Przybył, Natalia Recław, Julita Weso-
łowska. Dziękuję Wam bardzo! – dodaje Marta 
Plichta. 

Dzięki zaangażowaniu wolontariuszy koordy-
nujących całą akcję, jak i darczyńców, czyli osób
o wielkich sercach, wiele rodzin miało wyjątkowe 
święta Bożego Narodzenia. 

Tekst i foto: AK

Trzecia edycja Szlachetnej Paczki w rejonie Sierakowice

Ze względu na pandemię koronawirusa ubiegłoroczne grud-
niowe uroczystości Złotych Godów nie odbyły się w dotychczas 
przyjętej formule. 16 grudnia 2020 r., na zaproszenie wójta Tadeu-
sza Kobieli i kierownika Urzędu Stanu Cywilnego Agnieszki Kos-
tuch, do urzędu zgłosili się przedstawiciele jubilatów, aby odebrać
w ich imieniu przyznane przez Prezydenta RP Medale za Długo-
letnie Pożycie Małżeńskie. Wójt Gminy przekazał także listy gratu-
lacyjne dla jubilatów oraz kwiaty i upominki. 

W 2020 r. 50. rocznicę ślubu, czyli złoty jubileusz małżeń-
stwa obchodziło 37 par, siedem par świętowało 60. rocznicę zawar-
cia małżeństwa, a dwie pary 65. rocznicę ślubu. 

Drogim Jubilatom składamy najserdeczniejsze życzenia 
zdrowia, radości, miłości, Bożego błogosławieństwa i wszelkiej po-
myślności na dalsze lata wspólnego życia.

AK
Foto: USC Sierakowice

Złote, diamentowe i żelazne jubileusze małżeńskie

Miniony 2020 rok nie zapisał 
się w pamięci ludzi na całym świecie 
zbyt pozytywnie. Zmagaliśmy się 
przez większość miesięcy z pan-
demią, czekaliśmy na szczepionkę, 
padały kolejne gałęzie gospodarki
i biznesu, nie radząc sobie z obos-
trzeniami, ludzie migrowali za pracą, 
dzieci uczyły się zdalnie, opustoszały 
budynki szkolne, za to zapełniły się 
do niebezpiecznych poziomów szpi-
tale. Nie zmieniło to jednak faktu, że 
sponsorka przyznająca od trzynastu 
lat nagrody dla uczniów wyróżnia-
jących się w nauce języka kaszub-
skiego, postanowiła kontynuować 
konkurs również w tym szczególnym 
roku i nagrodzić najlepszych po raz 
czternasty. Raz tylko padło z Jej strony pytanie, czy
w związku ze zdalną nauką nie upadł w młodych zapał 
i czy nadal starają się osiągać jak najlepsze wyniki.

Po otrzymaniu zapewnienia, iż w sprawach 
kaszubskich nie nastąpiło spowolnienie obiecała, że 
nagrodzi wszystkich, którzy na to zasłużą. Trzeba 
przyznać, że pandemia nie spowodowała w kaszub-
skich sprawach większego zamieszania. Odbyły się 
wszystkie zaplanowane konkursy, w których, o dziwo, 
wzięło udział zdecydowanie więcej chętnych niż
w latach poprzednich. Trochę przeformułowano tylko 

regulaminy, wprowadzono zdalne formy zmagań,
w internecie krążyły filmiki, nagrania, przeprowadzo-
no nawet on-line Dyktando Kaszubskie. Wszystko 
trwało trochę dłużej, ale udało się sfinalizować 
wszystkie zamierzenia.

Patrząc na dzisiejszą młodzież odnosi się wra-
żenie, że mamy już za sobą pokolenie wahających się 
Kaszubów, nie do końca pewnych wartości tkwiących 
w kulturze i języku regionalnym. Dziś decydujący się 
na naukę języka kaszubskiego nie mają z tego powodu 
kompleksów – ani oni, ani ich rodzice. Wytworzyła się 

Nagroda Haliny Ewy Buchacz dla najlepszych uczniów

Laureaci nagrody ze sponsorką Haliną Ewą Buchacz i wójtem Tadeuszem Kobielą 
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AK
Foto: USC Sierakowice

Złote, diamentowe i żelazne jubileusze małżeńskie
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Nagroda Haliny Ewy Buchacz dla najlepszych uczniów

Laureaci nagrody ze sponsorką Haliną Ewą Buchacz i wójtem Tadeuszem Kobielą 
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Krzysztof Różnicki lekkoatletycznym mistrzem Polski

Krzysztof Różnicki to polski lekkoatleta uro-
dzony w 2003 roku, mieszkaniec małej podsiera-
kowickiej miejscowości Migi. Swoją karierę ze spor-
tem rozpoczął w miejscowym klubie sportowym GKS 
Sierakowice grając w piłkę nożną, po czym zmienił 
barwy na FC Gowidlino. Przygodę z bieganiem roz-
począł pod okiem nauczycielki miejscowej podsta-
wówki i gdyby nie wsparcie rodziców, kto wie jak by 
się potoczyła jego kariera. Obecnie jest zawodnikiem 
lekkoatletycznego klubu Cartusia Kartuzy.

O Krzysztofie rozmawiamy z jego obecnym 
trenerem Krzysztofem Królem.

Jak trafił pod Pana skrzydła Krzysztof Róż-
nicki?

Trzy lata temu zadzwonił tata Krzysia i zapytał 
czy wziąłbym go pod opiekę. Argumentem dla taty 
było to, iż moi zawodnicy zdobyli wiele medali Mis-
trzostw Polski i mają za sobą udział w Mistrzostwach 
Świata i Europy. 

Krzysiek, zaczynając pracę u mnie, legity-
mował się wynikiem 1:27.50 na 600 m (7 wynik w 
kraju wśród młodzików). Zaczęliśmy wspólnie treno-
wać. Wiedząc, że kopie piłkę, uprzedziłem go, by po 
zakończonych rozgrywkach w 2018 roku skupił się 
tylko na bieganiu, bo wtedy to ma sens. Tak też Krzy-
siek zrobił, a rodzice regularnie wozili go na treningi. 
Ma olbrzymie wsparcie w rodzicach i współpraca 
układa się bardzo dobrze.

Jak się Panu z nim pracuje?
Jest bardzo sumiennym zawodnikiem, wie 

czego chce i poświęca się pracy na treningach. Wspól-
nie mamy obrany cel nie tylko na 2021 rok, ale również 
na kolejne lata. Rok 2021 to chronologicznie: Halowe 
Mistrzostwa Polski juniorów w Toruniu (12-14.02), 
zgrupowania kadry narodowej, a w sezonie letnim, 
oprócz krajowych czempionatów Mistrzostwa Europy 
juniorów w połowie lipca w Estonii oraz Mistrzostwa 
Świata w Kenii w drugiej połowie sierpnia.

Jakim jest uczniem, jak przyjmuje Pana 
nauki, czy są jakieś trudności?

Moje nauki (trening) przyjmuje jak należy i re-
alizuje poszczególne jednostki treningowe w danych 
mikrocyklach. Oczywiście problemy nie omijają nas 
szerokim łukiem, ale radzimy sobie z tym i dążymy do 
regularnego podnoszenia jego sprawności oraz pozio-
mu sportowego, który już został dostrzeżony na całym 
świecie. O wyniku Krzysia (rekord Polski U18) pisali 
na stronie Światowej Federacji Lekkiej Atletyki 
(IAAF) i Europejskiej (EAA).

W ubiegłym roku otrzymał nagrodę, jaka to 
nagroda?

Polski Związek Lekkiej Atletyki i „Przegląd 
Sportowy” wyróżnili Krzysia mianem ODKRYCIA 
ROKU w Lekkiej Atletyce. Otrzymał statuetkę w ple-
biscycie „Złote kolce”.

Jakie sukcesy do tej pory ma na koncie 
Krzysztof Różnicki?

W 2020 r. zdobył tytuł Mistrza Polski seniorów 
w biegu na 800 m (1:47.73), Mistrza Polski juniorów 
młodszych (U18) na 800 m. Krzysiek jest liderem tabel 
europejskich oraz światowych (zawodników z Afryki 
nie ma w statystykach) na swoim koronnym dystansie 
800 m. Jest rekordzistą Polski Młodzików z 2018 roku 
na 600 m (1:22.02), rekordzistą Polski juniorów 
młodszych 600 m (1:18.06), 800 m (1:47.27), 1000 m 
(2:22.66). W 2019 zdobył również złoto w swojej 
kategorii wiekowej U18 jako dolny rocznik w Pozna-
niu, srebro na Europejskich Igrzyskach Młodzieży
w Baku w lipcu 2019 r. na 800 m. 28 listopada 2020 
wygrał przełajowe Mistrzostwa Polski na 3 km U18. 
Od dwóch lat jest zawodnikiem kadry narodowej, 
gdzie również trenuje pod moim okiem. 

Dziękuję za rozmowę.
Rozmawiał: Marian Wnuk-Lipiński

zdrowa atmosfera wokół kaszubskiej tożsamości, 
wielu członków regionalnej społeczności coraz 
częściej dostrzega wartości tkwiące w przywiązaniu do 
rodzimej kultury i języka. Zostawiamy za sobą obawy 
o to, że nauka tego języka może szkodzić, bo po tylu 
latach uczenia go w szkołach zdążyliśmy już spostrzec, 
że był to tylko szkodliwy i niebezpieczny osąd. 

Młodzi pobierający naukę języka kaszub-
skiego w szkołach dostają bardzo konkretny bagaż 
wiedzy i umiejętności, który wielokrotnie przydaje im 
się potem w dorosłym, zawodowym życiu. Od nich tyl-
ko zależy na ile go wykorzystają, a sposobności ku 
temu na pewno nie zabraknie. Kaszuby są bardzo wy-
razistym regionem, z ciekawą i niepowtarzalną kulturą, 
z żywym wciąż językiem, z bogatymi walorami kraj-
obrazowymi – to wszystko powoduje, że coraz częściej 
i chętniej zaglądają tu turyści, choć nie tylko. Są także 
zainteresowania biznesowe, badawcze, naukowe. 
Region tętni życiem, dużo w nim dzieci i młodzieży,
a więc ludzi wchodzących w dorosłość, wybierających 
swoje drogi rozwoju, miejsce do życia i pracy. Zatem 
wysiłek włożony w wyrabianie w nich przywiązania 
do rodzimego języka i kultury nie jest czasem stra-
conym. Człowiek czuje się dobrze w oswojonej prze-
strzeni, wśród myślących podobnie jak on, praco-
witych, zatroskanych o najbliższe otoczenie.

To wszystko wie już H. E. Buchacz, która 
nieustannie chwali Kaszuby, jest dumna ze swojego 
pochodzenia. Wie, że jest coś w tym, iż człowiek chce 
być blisko ojczystej ziemi, bo nie kocha się jej dlatego, 
że wielka, ale dlatego, że własna. Swój zapał i fas-
cynację stara się każdorazowo przekazać kolejnym na-
gradzanym przez siebie uczniom. W zasadzie nie 
musiałaby podejmować dodatkowego wysiłku, trosz-
czyć się o drukowanie dyplomów, wydawać pieniędzy, 
którymi obdarza młodzież, ale robi to, bo rozumie 
znaczenie ojczystych przywiązań i chce młodym 
wskazać drogę, którą warto kroczyć dalej.

W tegorocznej edycji Konkursu sponsorka 
postanowiła nagrodzić sporą gromadkę absolwentów 
klas ósmych z gminnych szkół. Po analizie zgłoszeń aż 
siedmioro młodych ludzi zostało zakwalifikowanych 
do uhonorowania wysiłków. Uroczystość miała miej-
sce 16 grudnia 2020 roku w sali obrad Urzędu Gminy, 
tym razem bez radnych i zaproszonych gości – obos-
trzenia wynikające z pandemicznego czasu. Każdemu 
laureatowi mogła towarzyszyć jedna osoba z rodziny
i jedna ze szkoły. Samorząd gminny reprezentował 
wójt Tadeusz Kobiela, który też skierował do mło-
dzieży wiele ciepłych słów i gratulacji. Wręczanie na-

gród odbywało się z zachowaniem zasad bezpieczeń-
stwa. Udało się jednak wykonać kilka pamiątkowych 
fotografii.

Nagrody z rąk Haliny Ewy Buchacz otrzymali 
w roku 2020 absolwenci szkól podstawowych w Go-
widlinie, Kamienicy Królewskiej, Lisich Jamach, 
Mojuszu, Puzdrowie, Tuchlinie i Załakowie, a byli 
nimi:
1.  Amelia Formela z SP w Gowidlinie                        
2.  Radosław Kurs z SP w Kamienicy Królewskiej
3.  Kinga Domaszk z SP w Lisich Jamach               
4.  Daria Sychta z SP w Mojuszu  
5.  Oliwia Barlasz z SP w Puzdrowie                        
6.  Roksana Choszcz z SP w Tuchlinie
7.  Nadia Stromska z SP w Załakowie 

Młodzieży gratulujemy i dziękujemy za podej-
mowane wysiłki, wierząc jednocześnie, że na tym 
etapie nie zakończy się ich przygoda, pasja i zain-
teresowanie własnymi korzeniami.  

Natomiast Pani Ewie Buchacz dziękujemy
w imieniu nagrodzonych i całego środowiska za moty-
wowanie młodych do dodatkowych wysiłków dla ich 
przyszłości i wspólnego dobra.

Danuta Pioch
Foto: AK  
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Danuta Pioch
Foto: AK  
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Z Kacprem Śleszyńskim ze Szklanej, uczniem 
I klasy Liceum Ogólnokształcącego ZSZiO w Kar-
tuzach, zawodnikiem KKK Rebelia rozmawiamy
o kickboxingu i sportowych sukcesach. 

Jak zaczęła się Twoja przygoda z kickboxin-
giem i dlaczego zainteresowałeś się właśnie tą dys-
cypliną sportową?

Już jako dziecko lubiłem z tatą i dziadkiem 
oglądać walki. Wszystko zaczęło się niepozornie. 
Pierwsze zapoznawcze zajęcia odbyłem w trakcie dni 
otwartych podczas ferii w Kaszubskim Centrum Spor-
tów Walki. W tamtym momencie poczułem, że to jest 
sport właśnie dla mnie. 

Ile lat trenujesz i czy od samego początku 
jesteś związany z Kartuskim Klubem Kickboxingu 
Rebelia?

Jak wspomniałem zaczęło się wcześnie, od 
ferii w roku 2017, i od tamtej pory reprezentuję nasz 
klub.

Masz na swoim koncie olbrzymie sukcesy, w 
tym Puchar Świata Kickboxingu Kick-Light, zdo-
byty podczas międzynarodowego turnieju 
Hungarian Kickboxing World Cup na Węgrzech
w 2019 r. Opowiedz więcej o tym turnieju.

Wyjazd do Węgier na zawsze zostanie w mojej 
pamięci. Pierwszy występ na arenie światowej i pierw-
szy złoty medal. Startowałem w kategorii do 57 kg. 
Stoczyłem cztery wygrane walki w formule Kick-
light. Walczyłem też w Light-Contact, wygrywając 
jedną walkę i jedną przegrywając. Uczucie, które mi 
towarzyszyło w tamtym momencie jest nie do opisa-
nia. Dzięki temu wyjazdowi mogłem zwiedzić piękny 
Budapeszt. 

Wymień Twoje pozostałe sportowe trofea. 
Moją przygodę z zawodami zacząłem zwy-

cięstwem w Kartuzach podczas Mistrzostw Woje-
wództwa Pomorskiego. Kolejno mój pierwszy udział 

w Mistrzostwach Polski w wadze 57 kg Kick-Light, 
jedną wygraną walką zająłem 5 miejsce. Tak jak 
wcześniej Pani wspomniała - zdobyłem Puchar Świata 
Kick-Light. Było to podczas wyjazdu do Budapesztu, 
gdzie zarazem wypracowałem brązowy medal Light-
Contact. To wszystko działo się w 2019 roku.

Sezon 2020 zacząłem zwycięstwem na VII 
turnieju im. Tadeusza Pietrzykowskiego, gdzie w tym 
samym czasie zostałem wybrany najlepszym kadetem. 
Już następnego dnia wybraliśmy się na walki w Lu-
zinie. Wygrywając trzy walki stanąłem na 2 miejscu 
podium. Przyszła pandemia i zawody były pod zna-
kiem zapytania. Wreszcie harmonogram startów został 
zaktualizowany. Wygrałem walkę na Gali DFN 20, 
później Mistrzostwa Polski 2020 – wtedy zostałem 
Wicemistrzem Polski w Low-Kick. Następnie odbyły 
się Mistrzostwa Polski Kick-Light, gdzie zostałem 
brązowym medalistą. Przedostatnie starcie w roku 
2020, tym razem w formule K1, przyniosło najwyższe 
miejsce na podium. Rok zakończyłem wygraną walką 
na Mistrzostwach Województwa Pomorskiego.

Low-kick, kick-light i light-contact – czy 
możesz wytłumaczyć co w kickboxingu oznaczają 
te określenia?

Low-kick jest najbardziej kontaktową formułą 
kickboxingu. Niedozwolone techniki to kopnięcia ko-
lanem i uderzenia łokciem oraz wszystkie techniki nie-
dozwolone w boksie. Walki odbywają się w ringu -
3 rundy po 2 minuty. 

Kick-light - formuła walki z kopnięciami od 
uda w górę oraz ograniczoną siłą uderzeń. Walki odby-
wają się na macie - 2 rundy po 2 minuty.

Light-contact  - formuła walki z kopnięciami 
od pasa w górę oraz ograniczoną siłą uderzeń. Walki 
odbywają się na macie - 2 rundy po 2 minuty.

Jak wspomniałem, walczę jeszcze w K1. For-
muła cechuje się dozwoleniem wszelkich technik bok-

serskich, obrotowych uderzeń pięścią, kopnięć oraz 
ciosów kolanami, bez względu na wysokość, nie 
wolno uderzać łokciem. Walki odbywają się na ringu - 
3 rundy po 2 minuty.

Miniony rok przez pandemię koronawirusa 
był szczególnie trudny dla sportowców. Jak ogra-
niczenia związane z pandemią wpłynęły na treningi 
klubowiczów i Wasz udział w zawodach?

Miniony rok nie był łatwy dla sportu. Ogra-
niczenia związane z pandemią koronawirusa spo-
wodowały zamknięcie klubów, odwołanie wielu 
imprez oraz problemy z treningami. Nie mogliśmy 
kontynuować wspólnych treningów w klubie. Nasz 
trener Patryk Zaborowski organizował zajęcia on-line, 
a dzięki temu nie straciliśmy formy i wciąż przygoto-
wywaliśmy się do zawodów. W końcu wróciliśmy na 
salę, a dokładnie na parking Rebelii, gdzie trenowaliś-
my na świeżym powietrzu. Super było wrócić, spotkać 
się z klubowiczami i odbyć wspólny trening. Po jakimś 
czasie mogliśmy wejść na salę i wrócić do pełnych 
przygotowań na mistrzostwa Polski. Wszystkie za-
wody odbywały się w rygorze sanitarnym, przez co 
cały cykl zawodów nałożył się na wrzesień i paździer-
nik. Praktycznie przez dwa miesiące byliśmy w trasie.

Czy swoją przyszłość wiążesz z kick-
boxingiem?

Myślę że tak, ten sport pochłonął moje całe 
życie i poniekąd całą rodzinę. Trenuję 4 razy w ty-

godniu. Nie wiem, jak bym wypełniał czas wolny, gdy-
bym nie ćwiczył. W przyszłości na pewno chciałbym 
połączyć swoją pasję z pracą.

Czy masz inne zainteresowania oprócz spor-
tu?

Niejednokrotnie wspólnie z braćmi spędzam 
weekendy nad jeziorem, gdzie hobbystycznie wędku-
jemy. Czas wolny lubię spędzać na łonie natury, dla-
tego często wraz z moimi kochanymi psami spaceruję 
po lesie. Dodatkowo bardzo interesuję się motory-
zacją, często rodzinnie spędzamy czas na różnego 
rodzaju spotach o tematyce motoryzacyjnej. 

Dziękuję za rozmowę.

Rozmawiała: Agnieszka Rybakowska-Król
Foto: Archiwum Kacpra Śleszyńskiego 

„To jest sport właśnie dla mnie”

Wygrana walka na DFN 20

Podium Mistrzostwa Polski K1

Mistrzostwa Województwa Pomorskiego – listopad 2020
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Jeszcze niedawno składaliśmy sobie nowo-
roczne życzenia, a wśród nich  można było usłyszeć
i takie: Do siego roku! W końcówce 2020 roku, kiedy 
choroba COVID 19 powodowała liczne zgony, życze-
nie sobie doczekania siego roku, czyli tego / nadcho-
dzącego, było jak najbardziej oczekiwanym życze-
niem.

Noworoczne życzenia składają też kolędnicy. 
Chodzące po Kaszubach przed Sylwestrem grupy 
maszkar zwanych Gwiżdżami mają w swoim repertu-
arze pieśń obrzędową, którą koniecznie trzeba zaśpie-
wać gospodarzom, kolędując po domach w końcówce 
roku. A brzmi ona następująco:

Co nóm przëniese Nowi Rok?
Nowi Rok szczestlëwi?
A kòmù szczescô òdstąpi Bóg,
ten sã ùszczestlëwi.

Ref. Jidrzné jabka, jidrzné krëszczi, jidrzné zela, 
jidrzny óws, jidrzné bùlwë, jidrzné wszëtkò, w naszim 
chléwie dobri chów. 

Zdrowia i szczescô żëczimë,
bògactwa pònad stón,
a wszëtczé trosczi i kłopòtë
te òstawta le nóm.

Ref. Jidrzné jabka…

Zwróćmy uwagę ile razy został powtórzony
w refrenie przymiotnik jędrny / dorodny. Wszystko ma 
być jędrne: jabłka, gruszki, zioła, owies, ziemniaki,
a na koniec wszystko. Oprócz tego kolędnicy życzą 
udanego chowu, bo od tego zależał dobrobyt, ale 
dostąpi go tylko ten, komu szczęścia odstąpi Bóg – 
więc wszystkim go życzono.

Oprócz Gwiżdży po domach kolędował też 
dawniej Stary i Nowy Rok. Ich zadaniem było sku-
tecznie pożegnać ustępujący rok (wręcz go przepę-
dzić), a powitać nowy. Zwyczaj chodzenia Starego
i Nowego Roku z życzeniami do domostw był po-
wszechnie sprawiany. Pielęgnowano go też w sierako-
wickim rejonie. Dla przebierańców powstawały osob-
ne teksty, które wsparte ruchem i gestem stanowiły 
imponujące widowiska. Pisaniem takich tekstów 
zajmował się m.in. Aleksy Pepliński z Łyśniewa (brat 
ks. Antoniego Peplińskiego). Część z tych tekstów zos-
tała opublikowana w 2009 roku staraniem Gminy 

Sierakowice w Antologii dzieł literackich Antoniego
i Aleksego Peplińskich (Antologia lëteracczich 
dokôzów. Antón i Aleks Peplińscë, Sierakowice 2009). 
Zbiór został przygotowany z okazji przeprowadzanego 
przez Gminę Sierakowice VIII Dyktanda Kaszub-
skiego. Każdy z uczestników otrzymał w prezencie to 
wydawnictwo. Gościem specjalnym uroczystej pro-
mocji Antologii był sam Aleksy Pepliński, a dla ze-
branych zespół teatralny Dobri Drëchòwie z Załakowa 
wystawił jego sztukę pt. Czarodziejska żaba.

Aleksy Pepliński odbiera kwiaty od przedstawicieli władz 
gminnych i sierakowickiego oddziału ZKP

Aplauz z widowni wywołał wzruszenie dostojnego gościa

Co nóm przëniese Nowi Rok?
Rok obrzędowy (10)

Po autografy wpisywane do Antologii przez autora stanęła 
długa kolejka

Dobri Drëchòwie w akcji

W jednoaktowym widowisku tego autora pt. 
Sylwester, umieszczonego w omawianej wyżej Anto-
logii, wśród postaci nawiedzających domostwa oprócz 
Gwiżdża, Rycerza, Kozy, Małpy, Bociana, Wielbłąda
i Niedźwiedzia są też oczywiście Stary i Nowy Rok. 
Ich kwestie są bardzo ograniczone. Stary Rok utysku-
je, że nadszedł już czas pożegnania:
Mało we mie terô dëcha, pòżegnôta dzysô strëcha. 
Za gòdzënã ùmrzec mùszã, òddac Bògù swòjã dëszã. 
Nowy obcesowo próbuje usunąć rywala: 
Chwała dzysô Panu Bogu! Jô przejmùjã panowanié. 
Za czim stôri strëch tu czekô? Je ju czas z nim het
w zaswiatë.

Jaki ma być ten nadchodzący rok – każdy spo-
dziewa się lepszego od poprzedniego. Swoistego zakli-
nania rzeczywistości dokonywali też inni kolędnicy, 
zwani właśnie Starym i Nowym Rokiem. Aleksy Pe-
pliński stworzył też dla nich specjalne jednoaktowe wi-
dowisko napisane wierszem, gdzie tradycyjnie odcho-
dzący rok próbuje pozostawić w pamięci ludzi jak 
najlepszy swój obraz:

Mało żëcô we mie sedzy, mało we mie òsta sył.
Wlôżóm do nôlepszich lëdzy, bò le chwilkã bãdã żił.
Jô dlô waji nie béł lëchi, wiedno mielësta cos
w grôp.
Chòc jô béł kąsk mòkri, sëchi, terô dlô mie òstôł 
grób.

W tym widowisku Nowy Rok nie jest już tak 
bezwzględny, nie przepędza starego, co więcej, ma 
świadomość, że i jego czas jest policzony:
Hej, witôjtaż, mili lëdze, pòchwôlony niech je Bóg!
Bãdã retôł waji w biédze, ùrzãdowôł całi rok.
Pòstaróm sã ò Kaszëbów, żebë czas ten dobri béł.
Bësta mielë zbòża, rëbów, ale rok le bãdã żił.

Domownicy zwykle czekali na przyjście Sta-
rego i Nowego Roku, bo ci składali noworoczne ży-
czenia. Wracając z kościoła dopytywali się: Béł tu ju 
Stôri Rok sã pòżegnac? Szczególnie chcieli go pożeg-
nać, kiedy nie był on zbyt pomyślny. Dlatego po 
wyjściu kolędników młodzież urządzała ogólny hałas, 
dzwoniła, biła w metalowe sprzęty, strzelała, by prze-
pędzić wszystko zło mające odejść ze starym rokiem.   

Spod pióra Aleksego Peplińskiego wyszło też 
jednorazowe widowisko sylwestrowe pt. Stôri i Nowi 
Wiek, napisane na przywitanie XXI wieku, a żegnające 
XX stulecie. Co przyniósł wiek dwudziesty, wiedzą już 
wszyscy, co przyniesie XXI – tego do końca nie wie 
nikt. Wraz ze starym 2020 rokiem przeszła do historii 
1/5 XXI wieku, w pozostałych jego 80 latach może się 
jeszcze bardzo dużo wydarzyć, i dobrego, i też zapew-
ne złego. Jest to jednak bardzo odległy czas, większość 
z obecnie żyjących nie doczeka jego podsumowania, 
dlatego wróćmy do bardziej realnych rocznych cezur 
czasowych.

Kiedyś po Kaszubach kolędował też Nowò-
roczny chłop (pisze o tym ks. B. Sychta w swoim Słow-
niku), obchodzący chaty i przekazujący domownikom 
nowòroczné żëczbë, wśród których dominowały te 
związane ze szczęściem i pomyślnością.

Rok za rokã lecy, czas mija nieubłaganie – 
młodzi się z tego cieszą, starsi niekoniecznie. Mądrość 
ludowa nakazywała jednak w każdej sytuacji szukać 
dobrych stron i wskazywała w przysłowiach atuty: Pò 
nowim rokù dzéń sã ju robi dłëgszi albo Na Nowi Rok 
przëbiwô dnia na kùrzi krok, a na Trzë Króle na òwczi 
skòk. Nie pożegnaliśmy jednak jeszcze pandemii, 
zatem już teraz, na progu nowego roku, życzmy sobie 
Do siego roku w dobrym zdrowiu, gdyż bez niego nic 
nie cieszy, bo jak pisał poeta Gdzie nie masz siły i świat 
niemiły.

Danuta Pioch
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Budowanie szopek to piękny i stary zwyczaj, 
który w dodatku stwarza okazję do kreatywnej zabawy 
angażującej całą rodzinę. Idąc tym tropem w grudniu 
zorganizowaliśmy Rodzinny konkurs szopek bożona-
rodzeniowych adresowany do mieszkańców naszej 
gminy.

Na konkurs wpłynęło aż 19 prac – wszystkie 
piękne! Wybranie najpiękniejszej, najbardziej orygi-
nalnej i pomysłowej nie było łatwym zadaniem. Przy-
znaliśmy dwa równorzędne pierwsze miejsca oraz jed-
no wyróżnienie. Nagrody otrzymali jednak wszyscy 
autorzy prac.

Pierwsze miejsce zajęli: Klaudia, Maria, 
Emilia, Dawid i Stanisław Wentowie oraz Julia, 
Dawid, Magda i Szymon Peplińscy.

Wyróżnieni zostali: Elena, Gabriel, Gracjan, 
Emanuel, Lucjana i Marcin Tandekowie z dziadkami.

Autorom wszyst-
kich szopek jeszcze raz 
serdecznie gratulujemy
i dziękujemy za udział. 
Wierzymy, że przygotowa-
nie szopek było miłą rodzin-
ną zabawą, a w przyszłości 
konkurs stanie się naszą 
wspólną świąteczną tra-
dycją!

Więcej zdjęć obej-
rzeć można obejrzeć na 
stronie internetowej
 www.gok.sierakowice.pl

Gminny Ośrodek 
Kultury w Sierakowicach

Foto: nadesłane

Rodzina Wentów

Rodzina Tandeków

Rodzinny konkurs szopek bożonarodzeniowych

Rodzina Peplińskich

Za nami szósty już Orszak Trzech Króli w Sie-
rakowicach. Tegoroczna edycja odbyła się w nowej 
formule. Za pośrednictwem facebooka zachęcaliśmy 
do odbierania z GOK koron, naklejek, śpiewników
i wspólnego kolędowania w domach z najbliższymi.

Zdjęciami i nagraniami w koronach można 
było pochwalić się na portalach społecznościowych 
pod hashtagami #SierakowickaKultura i #Kolędujmy-
Razem. Zachęcamy do sprawdzenia co kryje się pod 
tymi hasłami w sieci.

 
Gminny Ośrodek Kultury w Sierakowicach

Foto: nadesłane 

#orszakowychallengekolędowy

W  d n i u  2 1 . 1 2 . 2 0 2 0  r.
w Ośrodku Rewalidacyjno-Wycho-
wawczym w Szklanej odbyło się 
spotkanie wigilijne. W tym wyjąt-
kowym dniu uczestnicy uroczystości 
podzielili się opłatkiem, złożyli sobie 
życzenia, zaśpiewali kolędy. Ogrom-
ną niespodzianką dla podopiecznych 
było spotkanie z Gwiazdorem, który 
obdarował wychowanków cudow-
nymi prezentami. Był to dla spo-
łeczności Ośrodka dzień wyjątkowy, 
pełen radości.

Tekst i foto: nadesłane 

Wigilia w Ośrodku Rewalidacyjno-Wychowawczym w Szklanej

http://www.gok.sierakowice.pl
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W początkach grudnia, mimo mało świątecz-
nej aury, nie mogliśmy w naszej szkole narzekać na 
brak odpowiedniego nastroju. 7 grudnia po raz kolejny 
okazał się wyjątkowym dniem dla uczniów grup „0”. 

Dzieci ubrane w coś czerwonego i przystrojone
w piękne mikołajowe czapki rozpoczęły dzień pełen 
wrażeń. Na początek zapoznały się z historią Św. Mi-
kołaja (biskupa z Miry) oraz rozwiązywały mikołaj-
kowe zagadki.

Punktem kulminacyjnym była wizyta wycze-
kiwanego gościa – Św. Mikołaja. Dotarł do setki 
naszych przedszkolaków z workiem pełnym prezen-
tów, co uczniowie przyjęli bardzo entuzjastycznie. 
Spotkanie z Mikołajem minęło bardzo szybko i spra-
wiło dzieciom wiele radości i uśmiechu.

W imieniu naszych przedszkolaków składamy 
podziękowania Radzie Szkoły oraz właścicielowi 
Marketu Spożywczego w Starej Maszynie – Panu 

Grzegorzowi Kotłowskiemu –  za wsparcie św. 
Mikołaja w jego przybyciu. 

Wychowawcy grup „0”
Foto: nadesłane

Wizyta św. Mikołaja w oddziałach przedszkolnych Szkoły Podstawowej nr 1
im. Floriana Ceynowy w Sierakowicach

Dnia 18 grudnia 2020 roku na eme-

ryturę przeszła Pani Mirosława Mechli�ska, 

wieloletnia pracownica Szkoły Podstawowej 

im. Ks. Bernarda Sychty w Puzdrowie i czło-

wiek o wspaniałym sercu. 

Droga Mirko, w życiu najtrudniejsze są 

pożegnania, zwłaszcza z taką osobą jak Ty. 

Dziękujemy Ci za wiele lat wsp�łpracy, za 

wszystkie rady, dobre serce, mądro�� i wspar-

cie, życzymy Ci, aby nowy rozdział życia, kt�ry 

wła�nie rozpoczęła�, był pełen dobrych chwil, 

żyj tak aby każdy kolejny dzie� był nie-

samowity i wyjątkowy, wypełnij każdą chwilę 

tak, aby wspomina� ją z rado�cią, żyj naj-

piękniej jak umiesz. Po swojemu. 

Tego wszystkiego życzą Ci:

Dyrekcja, Nauczyciele, Uczniowie, Rada Rodzic�w, Pracownicy Obsługi Szkoły 

Podstawowej im. Ks. Bernarda Sychty w Puzdrowie. 

Emerytury nadszedł czas

Szkoła Podstawowa nr 2 im. Józefa Piłsudskiego
w Sierakowicach wzięła udział w ogólnopolskiej akcji 
„Razem na Święta”, promowanej przez Ministra Edukacji 
Narodowej. Jednym z działań, w które zaangażowali się 
uczniowie, była zbiórka na rzecz Hospicjum Pomorze 
Dzieciom w Gdańsku.  

– 17 grudnia 2020 r. przekazaliśmy podopiecznym 
Hospicjum Pomorze Dzieciom w Gdańsku artykuły 
(pampersy, oliwki, kremy, chusteczki nawilżane, kocyki
i figurki aniołów), które dla Nich zbieraliśmy w ramach 
akcji świątecznej organizowanej w naszej szkole – 
informuje Wiesława Płotka, szkolny pedagog i koordy-
natorka akcji. – Mimo trudnego czasu, w którym aktualnie 
żyjemy, udało nam się zgromadzić pokaźną ilość 
niezbędnych produktów, które bardzo ucieszyły obda-
rowanych. Z całego serca chcemy podziękować 
WSZYSTKIM darczyńcom za szczególną wrażliwość, 
otwartość oraz bezinteresowną chęć i rzeczywistą 
gotowość niesienia pomocy. Dziękujemy, że zawsze 
możemy na Was liczyć!

Tekst i foto: nadesłane

Świąteczna zbiórka dla podopiecznych Hospicjum Pomorze Dzieciom
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Dyrekcja, Nauczyciele, Uczniowie, Rada Rodzic�w, Pracownicy Obsługi Szkoły 

Podstawowej im. Ks. Bernarda Sychty w Puzdrowie. 

Emerytury nadszedł czas

Szkoła Podstawowa nr 2 im. Józefa Piłsudskiego
w Sierakowicach wzięła udział w ogólnopolskiej akcji 
„Razem na Święta”, promowanej przez Ministra Edukacji 
Narodowej. Jednym z działań, w które zaangażowali się 
uczniowie, była zbiórka na rzecz Hospicjum Pomorze 
Dzieciom w Gdańsku.  

– 17 grudnia 2020 r. przekazaliśmy podopiecznym 
Hospicjum Pomorze Dzieciom w Gdańsku artykuły 
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Tekst i foto: nadesłane

Świąteczna zbiórka dla podopiecznych Hospicjum Pomorze Dzieciom
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Z powodu panującej pandemii nie było w tym 
roku możliwości przeprowadzenia konkursu recyta-
torskiego w Szkole Podstawowej w Mojuszu dla 
przedszkolaków w dotychczasowej formule. Aby nie 
pozbawiać dzieci możliwości wykazania się swoimi 
umiejętnościami recytatorskimi, organizatorzy zamie-
nili formułę konkursu recytatorskiego na on-line. 

 Dnia 11 grudnia 2020 roku odbył się III 
Gminny Konkurs Recytatorski Wierszy Juliana Tu-
wima i Jana Brzechwy dla dzieci w wieku przedszkol-
nym. Tegoroczną, „nieco inną”, edycję rozpoczęła dy-
rektor szkoły Danuta Pioch, witając tylko komisję
i organizatorów konkursu.

Recytuje jeden z uczestników konkursu.

 
Koordynatorką trzeciej już edycji Konkursu 

była jego pomysłodawczyni i dotychczasowa orga-
nizatorka Lucyna Łagoda. Wspierały ją: dyrektor Da-
nuta Pioch i koleżanki Irena Brzustewicz, Barbara 
Warmowska oraz Weronika Sikora. Dzięki wspólnym 
działaniom dano kolejną szansę małym recytatorom do 
zaprezentowania się, tym razem w formule on-line. 
Przedszkolaki przeniosły się do nas za pośrednictwem 
nagrań. Do konkursu zgłosiło się 35 uczestników, któ-
rzy zaprezentowali się w dwóch kategoriach wieko-
wych: dzieci 3-4 letnie oraz przedszkolaki 5-6 letnie.

 Komisja konkursowa w składzie: Anna Fucz-
ka, Wioleta Rompa, Magdalena Jażdzewska dokładnie 
przesłuchały nadesłane nagrania. Oceniły sposób inter-
pretacji, pamięciowe opanowanie i dobór repertuaru. 
Spośród uczestników wybrano i nagrodzono 19 wspa-
niałych i odważnych recytatorów.

Komisja konkursowa (od lewej):  Magdalena Jażdzewska, 
Wioleta Rompa, Anna Fuczka.

Zwycięzcami III edycji Konkursu recytatorskiego dla 
przedszkolaków zostali:

W kategorii wiekowej 3-4 latków:
1 miejsce  Zuzanna Dawidowska – SP w Tuchlinie
Aurelia Jarosińska –  PP w Mojuszu
2 miejsce  Aniela Nastała – PP w Mojuszu 
3 miejsce  Bartosz Zaborowski – SP w Puzdrowie
Wyróżnienia: Martyna Dyszer – Samorządowe Przed-
szkole w Sierakowicach
  Julia Gojtowska – ZSP „Mała Szkoła” w Szopie
  Iga Grzenkowicz – ZSP „Mała Szkoła” w Szopie
 
W kategorii wiekowej 5-6 latków:
1 miejsce  Marcelina Garska – SP w Tuchlinie
  Szymon Maszke – Samorządowe Przedszkole w Siera-
kowicach
2 miejsce  Lilianna Formela – Przedszkole „Zielony 
Wiatraczek” w Sierakowicach
  Natalia Pobłocka – SP Nr 2 w Sierakowicach
3 miejsce  Aleksandra Kupper – SP w Lisich Jamach
  Franciszek Sikora – SP w Mojuszu
Wyróżnienia: Gracjan Sychta – SP Nr 1 w Sierako-
wicach
  Filip Forycki – SP Nr 2 w Sierakowicach
  Marcelina Sikora – SP w Mojuszu

Komisja i organizatorzy konkursu

W Mojuszu przedszkolaki recytowały on-line
III Gminny Konkurs Recytatorski Wierszy  Juliana Tuwima i Jana Brzechwy dla dzieci w wieku przedszkolnym

Nagrody specjalne Dyrektora Szkoły Podstawowej 
w Mojuszu otrzymali:
  Cezary Lis – SP w Gowidlinie
  Helena Makowska – SP w Załakowie
  Helena Labuda – Przedszkole „Zielony Wiatraczek”
w Sierakowicach

Nagrodzeni i wyróżnieni uczestnicy zostali 
obdarowani nagrodami rzeczowymi. Wszyscy otrzy-
mali pamiątkowe dyplomy oraz książki z wierszami 
Juliana Tuwima albo Jana Brzechwy. 

 Na ręce Rodziców oraz Opiekunów składamy 
serdeczne podziękowania za zaangażowanie w przy-
gotowanie i przesłanie filmów z recytacjami.  

 Bardzo dziękujemy wszystkim za udział
w konkursie, gratulujemy zwycięzcom i zapraszamy 
za rok.

 Podziękowania składamy także na ręce Wójta 
Gminy Pana Tadeusza Kobieli – fundatora nagród, któ-
ry po raz kolejny objął patronatem nasz Konkurs. 

Tekst: Irena Brzustewicz i Lucyna Łagoda
Foto: Barbara Warmowska

Minęło właśnie osiemnaście lat, odkąd siera-
kowicki oddział Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego 
wprowadził konkursowe zmagania dla uczniów szkół 
z terenu Gminy Sierakowice w zakresie pisania włas-
nego tekstu na zadany temat. Idea konkursowa zro-
dziła się po to, by uczniowie mogli nie tylko zapre-
zentować swoje umiejętności w zakresie gramatyki
i ortografii kaszubskiej – co sprawdza Dyktando 
Kaszubskie; nie tylko prezentować umiejętności recy-
tatorskie – co sprawdza Konkurs Rodna Mowa; nie 
tylko wykazywać się umiejętnością czytania tekstów 
kaszubskojęzycznych – za co odpowiedzialna jest for-
muła konkursu Bëlné Czëtanié; ale także zaprezen-
tować swoje umiejętności z zakresu leksyki i składni – 
pisząc własny tekst w języku kaszubskim. W ten spo-
sób w naszych gminnych szkołach, w których uczy się 
języka kaszubskiego od lat 90. XX w., sprawdzane są 
w konkursowych zmaganiach wszystkie umiejętności 
językowe kaszubskojęzycznych uczniów.

Kolejna edycja Konkursu (który w tym roku 
osiągnął pełnoletność) musiała odbyć się inaczej niż 
dotychczas, wymusiły to na organizatorach pande-
miczne ograniczenia. Dotychczas uczestnicy tego 
konkursu spotykali się w gościnnych murach SP Nr 2 
w Sierakowicach i przez godzinę pisali swoją pracę. 
Tym razem konkurs zorganizowano on-line w dniu 10 
grudnia 2020 r. Uczniowie otrzymali dostęp do tema-
tów i pisali własne teksty, odsyłając je potem mailowo 
do organizatorów. Regulamin przewidywał w obecnej 
edycji Konkursu dla uczniów szkół podstawowych 
pisanie pracy związanej tematycznie ze:

ź światem bohaterów legend, baśni i mitów 
kaszubskich;

ź n ajbliższym środowiskiem ucznia;
ź t ematyką związaną z patronem roku 2020, tj. 

Lechem Bądkowskim, a także tematyką morską
w związku z odzyskaniem dostępu do morza w roku 
1920.

Uczniowie szkoły ponadpodstawowej pisali 
pracę w języku kaszubskim tematycznie związaną ze:

ź światem bohaterów literatury kaszubskiej;
ź ż yciem codziennym;
ź t ematyką związaną z patronem roku tj. 

Lechem Bądkowskim, a także tematyką morską
w związku z odzyskaniem dostępu do morza w roku 
1920.

Tematy prac pisemnych dla uczniów klas
IV-VIII brzmiały następująco:
1. Kaszëbi mają wiele legendów na rozmajité tematë. 
Jednym z tematów legendów je òpisënk spòsobù 
pòwstaniô kaszëbsczégò krôjmalënkù. Jaczi je nen 
kaszëbsczi krôjòbrôz i jak to sã stało (wedle 
legendowégò przekazu), że ta zemia je takô piãknô?
2. Kaszëbë, to je mòja môłô tatczëzna, a jô jem ji 
ricerzã, co jã òbróni przed znikwienim. Móm rozmajité 
ùdbë na to, jak zrobic, żebë kaszëbizna długò jesz 
mògła warac i bëc przekôzónô pòstãpnym pòkòle-
nióm.
3. Rok 2020 je setną roczëzną òdzwëskaniô przez 
Pòlskã (w tim téż i Kaszëbë) dostãpù do mòrza.
W swòji prôcë wëwidnij, że Bôłt je wôżnym dzélã żë-
cégò kùlturowégò i gòspòdarczégò Kaszëb.
Uczniowie szkół ponadpodstawowych mieli do 
wyboru następujące tematy:
1. Pón Czôrlińsczi – przédny heroja dokazu Ò panu 
Czôrlińsczim co do Pùcka pò sécë jachôł – je bòhaterã, 
chtëren wanożi pò Kaszëbach, pòkazywającë na ten ôrt 
snôżotã tegò regionu. Czë wãdrowanié pò môłi tat-
czëznie mòże bëc spòsobã na rozwijanié kaszëbsczi 
juwernotë? Òdpòwiédz ùzasadnij.
2. W mòjim òkòlim dzeje sã wiele rozmajitëch 
pòdjimiznów zrzeszonëch z dozéranim jazëka i kùlturë 
kaszëbsczi. Dzãka nim kaszëbizna w naji òbéńdze 
mòże przedërchac cãżczé dlô môłëch spòlëznów czasë 
i bëc przekôzónô pòstãpnym pòkòlenióm.
3. Lech Bądkòwsczi nie béł „Kaszëbą z ùrodzeniô”, ale 

Uczniowie startowali w XVIII Gminnym Konkursie Twórczości w Języku Kaszubskim
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Uczennice II klasy Technikum kształcącego
w zawodzie technik ekonomista: Angelika Formela
i Diana Cichosz, zajęły pierwsze miejsce w konkursie 
dla młodzieży ze szkół ponadpodstawowych woje-
wództwa pomorskiego pod hasłem: „Zielona Europa - 
zróbmy to razem!”. Natomiast zespół uczennic z klasy 
I Liceum Ogólnokształcącego w składzie: Dominika 
Płotka i Kornelia Domaszk stanął na drugim stopniu 
podium, tuż za starszymi koleżankami.

Celem konkursu było przedstawienie pomysłu 
na zmianę najbliższego otoczenia w kierunku neutral-
ności klimatycznej. Laureatki pierwszego miejsca 
stworzyły film przybliżający założenia Europejskiego 
Zielonego Ładu, w którym zaprezentowały pomysły 
na jego zachowanie. Praca była bogata w różne formy 

przekazu: spacer po szkole, miejscowości, wywiad
z dyrektorem szkoły Grzegorzem Macholą, jednym
z nauczycieli, młodzieżą oraz dziećmi. Zespół, który 
zajął drugie miejsce przygotował montaż słowno-
muzyczno-wizualny. Forma tej pracy również była 
bardzo ciekawa. Obejmowała piosenkę i film z prze-
słaniem „Zacznij lokalnie, działaj globalnie”. Opieku-
nem obu zespołów była Natalia Formela – nauczy-
cielka chemii i biologii.

Osiągnięcie uczennic naszej szkoły cieszy tym 
bardziej, że w konkursie wzięły udział 62 zespoły ze 
szkół ponadpodstawowych województwa pomor-
skiego, a dwa pierwsze miejsca przypadły naszym re-
prezentantkom. 

Opiekunka młodzieży: Natalia Formela

Podwójny sukces uczennic ZSP w Sierakowicach w konkursie
„Zielona Europa – zróbmy to razem!”

deklarowôł bëcé „Kaszëbą z wibòru”. Ùdokaznij, że 
pò prôwdze na to miono zasłużił.

W eliminacjach  gminnych Konkursu wzięło 
udział 16 uczniów szkół podstawowych (ze szkół w: 
Gowidlinie, Jelonku, Kamienicy Królewskiej, Moju-
szu i Tuchlinie) oraz 2 ze z Zespołu Szkół Ponadpod-
stawowych w Sierakowicach. Razem 18 uczestników.
Jury Konkursu w składzie:
1. Joanna Lejk - członek ZKP o. Sierakowice
2. Danuta Pioch - członek Zarządu ZKP o. Sierakowice
3. Irena Brzustewicz - nauczyciel języka kaszubskiego
4. Lucyna Łagoda - nauczyciel języka kaszubskiego
oceniło prace i przyznało następujące lokaty:

Szkoły Podstawowe – klasy IV-VIII:
I miejsce – Monika Wenta SP w Gowidlinie

II miejsce – Amelia Lejk SP w Jelonku, Julia 
Mielewczyk SP w Gowidlinie
III miejsce – Julia Kwidzińska SP w Kamienicy 
Królewskiej i Jakub Sikora SP w Mojuszu
wyróżnienia – Agnieszka Roszkowska SP w Tuchlinie, 
Julia Koszałka SP w Mojuszu, Oliwia Grzenkowicz SP 
w Mojuszu

Szkoły ponadpodstawowe:
I miejsce - Dominika Płotka, LO w Sierakowicach
II miejsce - Nikola Bronk, TE w Sierakowicach

Wszystkim uczestnikom Konkursu dziękuje-
my za udział, laureatom i ich opiekunom gratulujemy 
wyników i zapraszamy do udziału w kolejnej edycji za 
rok.

W imieniu Zarządu sierakowickiego oddziału ZKP –
Danuta Pioch

Uczennica I klasy Liceum Ogólnokształcącego 
w Sierakowicach – Dominika Płotka – wzięła udział
w dziewiętnastej edycji konkursu zorganizowanego 
przez Narodowy Bank Polski. Owocem jej wysiłku 
była praca pisemna na temat: „Rola banków central-
nych w zmniejszaniu skutków kryzysów gospodar-
czych”.

Wypowiedź Dominiki została najwyżej oce-
niona w kategorii uczniów klas ponadpodstawowych. 
Uczennicy przyznano wysoką nagrodę pieniężną. 
Mimo młodego wieku napisała ona pracę poprawną 
merytorycznie. Sam udział w konkursie uświadomił 
jej, jak ważne w życiu są takie wartości jak: uczciwość, 
ciężka praca, przedsiębiorczość oraz nowoczesny 
patriotyzm ekonomiczny.

Praca Dominiki jest podzielona na cztery 
dopełniające się części. We wstępie autorka opisała 
specyfikę ekonomiczno-społeczną swojej małej oj-
czyzny. W tej części pracy uczennica krótko przed-
stawiła sylwetki znanych w naszej gminie, w Polsce
i na świecie wizjonerów ekonomii i polityki (od skali 
mikro do makro). Motywami przewodnimi pracy były 
trzy sylwetki bohaterów związanych z tematyką kon-
kursową. Pierwszym z nich był ks. Bernard Łosiński, 
główny założyciel Banku Spółdzielczego w Sierako-
wicach. Drugim – Roman Górecki – przedwojenny 
prezes Banku Gospodarstwa Krajowego, który wska-
zywał nowe modele funkcjonowania banków central-
nych dla dobra państwa. Natomiast czterokrotny 
prezydent USA Franklin Delano Roosevelt wyrwał 

swe państwo ze szponów największej recesji gos-
podarczej XX wieku. W rozwinięciu Dominika 
przedstawiła mechanizmy standardowe i niestan-
dardowe stosowane przez współczesne Banki Cen-
tralne o największym wpływie na globalne rynki. 
Autorka odwołuje się również do działań Narodowego 
Banku Polskiego, jako największej tego typu instytucji 
w Europie Środkowo-Wschodniej.

Praca została wzbogacona o wykresy i dane 
statystyczne Głównego Urzędu Statystycznego w kon-
tekście Gminy Sierakowice oraz dostępne na stronach 
poświęconych ekonomii wykresy przedstawiające 
rozwój koniunktury gospodarczej Stanów Zjedno-
czonych. Autorka wykorzystała także dostępne ma-
teriały i książki o tematyce ekonomicznej. Wszystkie 
materiały źródłowe zostały uwzględnione w biblio-
grafii, a w samej pracy znajdują się właściwe przypisy. 
Opiekunem merytorycznym uczennicy był Łukasz 
Reiter – nauczyciel historii.

Uczniowie ZSP w Sierakowicach, mimo trwa-
jącej pandemii, potrafią wykorzystywać nowe zdalne 
możliwości zdobywania wiedzy i przy okazji osiągać 
sukcesy na poziomie ogólnopolskim. Dziękuję pani 
Marioli Leszczyk za pomoc w przygotowaniu bazy 
pozycji książkowych, a pani Ewie Szladze-Ortmann za 
sprawdzenie pracy pod względem poprawności języ-
kowej.

Łukasz Reiter, nauczyciel historii

Zwycięstwo uczennicy ZSP w Sierakowicach w ogólnopolskim konkursie
Narodowego Banku Polskiego

29. finał WOŚP pier-
wotnie miał odbyć się 10 stycz-
nia 2021 roku. Z uwagi na 
wprowadzenie nowych obos-
trzeń ws. walki z koronawi-
rusem, obowiązujących do 17 
stycznia, organizatorzy zdecy-
dowali o przesunięciu wyda-
rzenia na 31 stycznia.

Nowa data 29. Finału WOŚP

Jak podaje portal internetowy Tylko Kobiecy 
Futbol - Zespół Sportu Młodzieżowego działający 
przy Instytucie Sportu w Warszawie sklasyfikował na 
podstawie zdobywanych punktów kluby biorące 
udział w rozgrywkach młodzieżowych w piłce nożnej 
kobiet w 2020 r. Pierwsze miejsce, ze sporą przewagą, 
zdobyły zawodniczki SMS Łódź, druga jest warszaw-
ska Praga, a trzeci Medyk Konin. Sklasyfikowano 
łącznie 142 kluby. 

KKPN Olimpico Malbork znalazł się na 17. 
miejscu najlepiej szkolących klubów w Polsce, a na 
drugim w województwie pomorskim, zaraz po Aka-
demii Piłkarskiej LG Gdańsk. 

W skład klubu KKPN Olimpico Malbork 
wchodzą zawodniczki z Sierakowic, rozgrywające 

mecze wspólnie z zawodniczkami z Malborka. Razem 
tworzą ten klub od 2016 roku. 

Do punktacji wliczono wiosenne występy
w Centralnej Lidze Juniorek U-15, eliminacje w ka-
tegoriach U-14, U-13. Ranking ten został przygoto-
wany wyłącznie przez współzawodnictwo związkowe. 

Klub KKPN Olimpico Malbork posiada także 
swoje punkty w rankingu krajowym LZS za udział w 
turniejach Mała Piłkarska Kadra Czeka oraz Piłkarska 
Kadra Czeka. 

Mimo wielu przeciwności, jakie spotkały nas 
w roku 2020, mamy swój sukces i nie zamierzamy 
spocząć na laurach; będzie bardzo trudno, ale nie 
poddajemy się.

Marian Wnuk-Lipiński 
Koordynator ds. Sportu w Gminie Sierakowice

KKPN Olimpico Malbork siedemnastym klubem w Polsce!
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w zawodzie technik ekonomista: Angelika Formela
i Diana Cichosz, zajęły pierwsze miejsce w konkursie 
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wództwa pomorskiego pod hasłem: „Zielona Europa - 
zróbmy to razem!”. Natomiast zespół uczennic z klasy 
I Liceum Ogólnokształcącego w składzie: Dominika 
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bardzo ciekawa. Obejmowała piosenkę i film z prze-
słaniem „Zacznij lokalnie, działaj globalnie”. Opieku-
nem obu zespołów była Natalia Formela – nauczy-
cielka chemii i biologii.

Osiągnięcie uczennic naszej szkoły cieszy tym 
bardziej, że w konkursie wzięły udział 62 zespoły ze 
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Drogi Czytelniku, 
jeśli masz wątpliwości, poszukujesz odpowiedzi na nur-
tujące pytania na temat spożywania alkoholu czy uży-
wania narkotyków przez Twoich bliskich, zachęcamy do 
korzystania z porad i konsultacji w Punkcie Informa-
cyjno-Konsultacyjnym ds. Uzależnień w Sierakowi-
cach. 

Pracownik punktu prowadzi działalność infor-
macyjną i edukacyjną w zakresie profilaktyki i rozwią-
zywania problemów uzależnień od alkoholu, narkotyków
i przemocy w rodzinie, udostępnia materiały i spec-
jalistyczną literaturę z zakresu uzależnień. Ponadto pro-
wadzi konsultacje oraz rozmowy terapeutyczne w ob-
szarze uzależnień i przemocy domowej.

Punkt Informacyjno-Konsultacyjny ds. Uzależnień
ul. Ks. B. Łosińskiego 1
83-340 Sierakowice
tel. 609 180 881

Godziny przyjęć (po uprzednim kontakcie telefonicz-
nym):
Poniedziałek 10.00-15.00
Czwartek 10.00-15.00
Piątek  10.00-15.00  

Nieodpłatne porady prawne
w 2021 roku
Z dniem 1 stycznia 2021 r. zawiesza się do odwołania 
stacjonarną działalność punktu nieodpłatnej po-
mocy prawnej w Sierakowicach.

Udzielanie nieodpłatnych porad prawnych odbywać się 
będzie tylko za pomocą środków porozumiewania się 
na odległość, zgodnie z harmonogramem pracy punktu 
w następujących dniach i godzinach:

Punkt nieodpłatnej pomocy prawnej w Sierakowicach
ul. Piwna 23 (Dworzec PKP)
83-340 Sierakowice
ź poniedziałek, środa, piątek w godz. 8.00-12.00
ź wtorek, czwartek w godz. 13.00-17.00

Na porady obowiązuje rejestracja telefoniczna pod nu-
merem telefonu 536 006 810 (czynny od poniedziałku do 
piątku w godz. od 8.00 do 12.00) lub przez internetowy 
system rejestracji do punktu dostępny na stronie 
https://np.ms.gov.pl/pomorskie/kartuski.

https://np.ms.gov.pl/pomorskie/kartuski

